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نماینده انحصاری                                                                       در ایران

•  HPLC     •  GC         •  GC/MS و GC/MS/MS         •  LC/MS و LC/MS/MS 

ICP/MS و ICP-OES   •           جذب اتمی �وره  و شعله  •

�یـت سنـجـش انـدوتـو�ـسـیـن
(  Single test  ) تست  سین�ل 
(  M u l t i  t e s t  ) تست  لتـی  مو

در ویال ها ١٫٧ml/vial  (١٦ تست ) و  ٥٫٢ ml/vial (٥٠ تست )

دست�اه های آنالیتی�ال

•  0.03 EU/ml                     •  0.06 EU/ml
•  0.125 EU/ml                  •  0.25 EU/ml                  •  0.5 EU/ml

حساسیت ها :

ویال HPLC ممبران فیلترهای مخصوص HPLCفیلتر سر سرن�ی

P a r s i a n z i s t . c o m
۰۲۱  ۶۶۹۴۷۰۳۴ -۹
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نشریه داخلی
شماره 63، سال هفتم، خرداد ۱۴۰۲

یکی از مشکلات برخی تولیدکنندگان حوزه داروسازی 
موضوع پروانه های تولید داخل منقضی شده و عدم امکان 

ریلیز و ارسال فایل xml پروانه های تولید بوده است. 
در همین راستا سازمان غذا و دارو در نامه ای که چندی 
پیش خطاب به شرکت های تولیدکننده دارو ارسال کرد، 
اعتبار  افزایش  با  تشخیص  قانونی  کمیسیون  کرد  اعلام 

پروانه های تولید داخل منقضی شده موافقت کرده است.
صنایع  صاحبان  سندیکای  عمومی  روابط  گزارش  به 
با  دارو  و  غذا  سازمان  نامه  در  ایران،  انسانی  داروهای 
برای  با ضوابط  مطابق  تمدید  مدارک  ارائه  لزوم  به  اشاره 
داخل،  تولید  پروانه های   xml فایل  ارسال  و  ریلیز  امکان 
فایل  ارسال  و  ریلیز  امکان  عدم  به  توجه  با  است:  آمده 
از  تولید داخل منقضی در سامانه تی تک  پروانه های   xml
اسرع  در  است  مقتضی   ،۱۴۰۲ ماه  اردیبهشت   ۲9 تاریخ 
وقت نسبت به ارائه مدارک تمدید مطابق با ضوابط مربوطه 

اقدام نمایید.
به   لیکن  است:  آمده  دارو  و  غذا  سازمان  نامه  ادامه  در 

منظور جلوگیری از بروز هرگونه کمبود دارویی طبق رای 
قانونی  ماه ۱۴۰۲ کمیسیون  اردیبهشت  مورخ ۱۱  جلسه 
تشخیص )صلاحیت ساخت و ورود دارو و مواد بیولوژیک( 
شده  منقضی  داخل  تولید  پروانه های  اعتبار  افزایش  با 
مشروط به تکمیل فرم تعهدنامه )پیوست( به مدت شش 

ماه تا تاریخ ۱۱ آبان ماه ۱۴۰۲ موافقت گردید .
مقتضی است جهت افزایش اعتبار پروانه های فوق الذکر، 
هزینه ثبت پرداخت و فرم تکمیل شده تعهدنامه به همراه 

نامه رسمی به این اداره کل ارسال گردد.
در پایان این نامه درباره ارسال مدارک تاکید شده است: 
تا  ضوابط  طبق  تمدید  مدارک  کامل  ارسال  است  بدیهی 
الزامی  شرکت  توسط   ۱۴۰۲ آبان  ماه   ۱۱ تاریخ  از  قبل 

است.
به  اعتبار  افزایش  این  ارائه  با  دارو  و  غذا  سازمان 
تامین  برای  را  فرصتی  دارد  قصد  داروسازی،  شرکت های 
داروی مورد نیاز کشور و جلوگیری از کمبود احتمالی اقلام 

u.دارویی فراهم کند

در نامه ســازمان غذا و دارو به شــرکت های داروســازی مطرح شد: 

افزایش اعتبار پروانه های منقضی تولید داخل

در نامه سازمان غذا و دارو به شرکت های داروسازی مطرح شد:
افزایش اعتبار پروانه های منقضی تولید داخل

در نشست علنی مجلس انجام شد:
موافقت با بررسی دوفوریتی لایحه کاهش نرخ مالیات 

بر ارزش افزوده واردات داروها و کالاهای اساسی

با ارسال نامه سندیکا به شرکت های داروسازی
دستور اعطای تسهیلات بانکی به اطلاع اعضا رسید

رئیس سازمان غذا و دارو:
کمبودهای دارویی با سامانه تی تک مدیریت می شود
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نمایندگان در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی با دو   خبـــرنامه 63
فوریت لایحه الحاق یک بند به تبصره 6 قانون بودجه سال 

۱۴۰۲ موافقت کردند.
هادی قوامی در نشست علنی یکشنبه، 3۱ اردیبهشت ماه 
مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی دوفوریتی لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ در  قانون   6 تبصره  به  بند  الحاق یک 
صحن مجلس، گفت: از سال ۱397 به بعد وضعیت تورم 
در کشور به گونه ای افزایش یافته که این مساله تاثیر منفی 

روی سفره های مردم گذاشته است.
وی با اشاره به اقدامات مناسب مجلس یازدهم در رابطه 
با کاهش تورم، بیان کرد: این اقدام در قالب سیاست های 
تامین و کانال  تا منابع بودجه به درستی  غیر تورمی بوده 
موضوع  این  با  هم  دولت  که  شود  محدود  نقدینگی  خلق 

هم جهتی داشته است.
معاون وزیر اقتصاد در صحن مجلس با بیان اینکه نرخ 
 ۲۰ نرخ  از  و  است  رفته  فراتر  ساله   ۴۰ متوسط  از  تورم 
درصد به ۴۰ درصد افزایش یافته است، گفت: درواقع این 
اقدامات مجلس و دولت بر روی نرخ تورم تاثیرگذار بوده 

است.
فوریت  هم  مذکور  دوفوریتی  لایحه  کرد:  تاکید  قوامی 

داشته و هم ضرورت آن احساس می شود. اگر ما دو فوریت 
مذکور را در شرایط فعلی مصوب نکنیم بر اساس ماده 9 
قانون مالیات بر ارزش افزوده ناچاریم مالیات 9 درصدی از 
کالاهای اساسی اخذ کنیم لذا 9 درصد افزایش قیمت روی 
کالاهایی که مربوط به سبد معیشتی مردم است می تواند 
این کالاها را با قیمت بیشتری وارد بازار کند و تاثیر تورمی 

بیشتری بر سفره های مردم داشته باشد.
معاون وزیر اقتصاد بیان کرد: ازاین رو دولت در راستای 
کاهش  و  تورم  کنترل  راستای  در  و  مجلس  با  هم جهتی 
مدیریت هزینه سبد خانوار این لایحه را با قید دو فوریت 
که  قاطعی  رأی  با  امیدواریم  است.  کرده  ارائه  مجلس  به 
سفره  بر  مضاعفی  بار  می دهند  لایحه  این  به  نمایندگان 
مردم ایجاد نشود. به واسطه این لایحه شاهد تاثیر منفی 
این مالیات بر قیمت کالاهای اساسی مردم خواهیم بود و 

این مالیات به حداقل خواهد رسید.
 9 مالیات  اخذ  به جای  این لایحه  تصویب  با  افزود:  وی 
درصدی از کالاهای اساسی همچون گندم، برنج، حبوبات، 
گوشت و مرغ، دارو و تجهیزات پزشکی، یک درصد مالیات 
اخذ خواهد شد و ما 8 واحد درصد در این بخش کاهش 
مالیاتی خواهیم داشت، حتما این مساله از افزایش قیمت 

در نشســت علنی مجلس انجام شــد:

موافقت با بررسی دوفوریتی لایحه کاهش نرخ مالیات بر ارزش 
افزوده واردات داروها و کالاهای اساسی
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کالاها در شرایط اقتصادی موجود جلوگیری خواهد کرد. 
تحقق  در  می تواند  لایحه  این  تصویب  و  اقدام  این  حتما 

شعار سال که مهار تورم بوده کمک رسان باشد.
با بررسی دو فوریت  علی اکبر علیزاده برمی در موافقت 
سال  بودجه  قانون   )6( تبصره  به  بند  یک  الحاق  لایحه 
به  توجه  با  رهبری  معظم  مقام  گفت:  کشور   کل   ۱۴۰۲
اساسی،  کالاهای  قیمت  و  مردم  معیشت  و  بازار  وضعیت 
کردند.  نام گذاری  تولید  رشد  و  تورم  مهار  سال  را  امسال 
دولت در همین راستا لایحه ای را برای کاهش مالیات بر 
ارزش افزوده از 9 درصد به یک درصد را ارائه کرده است.

وی ادامه داد: زمانی که دلار ۴۲۰۰ تومان بود، مالیات 9 
درصد بر ارزش افزوده اخذ می شد و هم اکنون که کالاها با 
دلار حدود ۴۰ هزار تومان فروخته می شود، این رقم بسیار 
را  دوفوریتی  این لایحه  تورم  مهار  در سال  لذا  است،  بالا 
به فال نیک می گیریم تا دولت به واسطه آن بتواند نرخ ها 
را تا حدی کنترل کند. یقیناً کاهش نرخ مالیات بر ارزش 
بر قیمت سایر کالاها و همچنین معیشت و سفره  افزوده 

مردم اثرگذار خواهد بود.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه مشکل 
اصلی گرانی ها دلاری و ریالی بودن بخشی از اقتصاد کشور 
است، افزود: اگر قرار بر مبارزه با فساد و گرانی، باید مقابل 
که  و...  پتروشیمی ها  و  فلزات  حوزه  کلان  سرمایه داران 
قیمت ها را با دلار به مردم می فروشند و به ریال هزینه های 
خود را پرداخت می کنند، ایستادگی شود، چراکه این امر 
کارگزاران  دوره  در  که  است  اقتصادی  تعدیل  نرخ  همان 

در جامعه پایه ریزی و موجب بسیاری از اتفاقات در حوزه 
اقتصادی کشور شد.

شدن  دلاریزه  از  باید  اینکه  بر  تاکید  با  برمی  علیزاده 
قیمت کالاها جلوگیری کنیم، گفت: بررسی دوفوریتی این 
لایحه بر کاهش نرخ سایر کالاها تاثیر مثبت خواهد داشت.

مذکور  لایحه  با  موافقت  در  نیز  واله  سرمدی  کیومرث 
رهبری  معظم  مقام  تاکید  گفت:  سال  شعار  به  اشاره  با 
مردم  عنوان،  این  با  نام گذاری شعار سال  و  تورم  مهار  بر 
را امیدوار کرد که در سال پیش رو شاهد کاهش تورم و 

بهبود وضعیت معیشتی باشند.
بر  و  اخیر  ماه های  در  کالاها  گرانی  اینکه  بیان  با  وی 
زمین ماندن دغدغه رهبری در خصوص تحقق شعار سال 
و مهار تورم، ما را نگران کرده است، اظهار کرد: نرخ تورم 
نقطه به نقطه فروردین ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال 
این  معنای  به  این  و  است  اعلام شده  درصد   6۰ گذشته 
است که مردم برای تهیه کالاهای اساسی و هزینه زندگی 

خود باید 6۰ درصد بیش از سال گذشته هزینه کنند.
بازار و مبارزه  بر  اشاره به ضرورت نظارت دولت  با  وی 
با فساد و رانت و دلالی تاکید کرد: امروز مردم برای تهیه 
داروهای کمیاب و گران با مشکل مواجه هستند. همچنین 
نرخ تجهیزات پزشکی چندین برابر شده است، ازاین رو اگر 
این  دوفوریتی  بررسی  به  مردم  مدافع  و  انقلابی  مجلس 
لایحه رأی مثبت دهد، پالس مثبتی در جامعه در جهت 
کاهش قیمت ها و تورم داده خواهد شد، در غیر این صورت 
u.چراغ سبز به افزایش افسارگسیخته قیمت ها خواهد بود



8

  خبـــرنامه 63

با ارســال نامه ســندیکا به شرکت های داروسازی

دستور اعطای تسهیلات بانکی به اطلاع اعضا رسید
صنایع  صاحبان  سندیکای  عمومی  روابط  گزارش  به 
معاون  محمدی  سیدحیدر  دکتر  ایران،  انسانی  داروهای 
تاریخ  در  نامه ای  طی  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس  و  وزیر 
بانک  رئیس کل  فرزین  به دکتر محمدرضا   ۱۴۰۲.۰۲.۲3
برای  شرایط  واجد  دارویی  شرکت های  فهرست  مرکزی، 
دریافت تسهیلات بانکی را برای بانک مرکزی ارسال کرده 

بود.
مورخ  توافق نامه  به  »عطف  بود:  آمده  نامه  این  در 
ایران  اسلامی  جمهوری  مرکزی  بانک  بین   ۱۴۰۲.۰۲.۱3
خصوص  در  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  و 
شرکت های  نیاز  مورد  گردش  در  سرمایه  درخواست 
دارویی  پخش  اولیه،  مواد  دارو،  واردکننده  و  تولیدکننده 
هزار   3۰۰ تخصیص  در خصوص  مرکزی  بانک  تصویب  و 
میلیارد تسهیلات ریالی سرمایه در گردش مازاد بر پرداختی 
شرکت های  برای  عامل  بانک های  طریق  از   ،۱۴۰۱ سال 
دارویی به منظور واردات مواد اولیه، داروی نهایی و زنجیره 
توزیع،، به پیوست لیست شرکت های موصوف اعلامی توسط 
سندیکای تولیدکنندگان داروهای انسانی، جهت استحضار 
ارسال می گردد؛ خواهشمند است  و صدور دستورات لازم 

جهت  بانک ها  به  ارسالی  بخشنامه های  فرمایید  دستور 
این  به  از تسهیلات مذکور  دارویی  بهره مندی شرکت های 

سازمان رونوشت گردد.«
اداره  مرکزی،  بانک  به  دارو  و  غذا  سازمان  نامه  پیرو 
بانک  اعتباری  و  پولی  عملیات  کل  مدیریت  اعتبارات 
فهرست   ۱۴۰۲.۰۲.3۱ تاریخ  در  نامه ای  طی  نیز  مرکزی 
را  بانک  هر  سهم  همچنین  و  دارو  و  غذا  سازمان  ارسالی 
جهت آگاهی و صدور دستورات مقتضی جهت در اولویت 
با  برای اعطای تسهیلات  قرار دادن شرکت های مورد نظر 
نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار، برای بانک های عامل 
ارسال کرد. در انتهای نامه مرکزی به بانک های عامل نیز 
 – )جدید  اعطایی  تسهیلات  از  ماهانه  گزارش  است  آمده 
تمدیدی( به تفکیک هر شرکت برای بانک مرکزی ارسال 
شود. شایان ذکر است سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
خصوص  در  مرکزی  بانک  اخیر  نامه  تصویر  ایران  انسانی 
اعطای  برای  دارویی  شرکت های  دادن  قرار  اولویت  در 
نامه ای  ضمیمه  به  را  تومانی  میلیارد  هزار   3۰ تسهیلات 
در تاریخ ۱۴۰۲.۰3.۰3 جهت استحضار و بهره برداری برای 

u.شرکت های داروسازی عضو ارسال کرد

مشــخص شــدن ترکیب هیات رئیســه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی تهران

دکتر نجفی عرب رئیس اتاق تهران شد

روز یکشنبه هفتم خردادماه -۱۴۰۲ با رأی اعضای هیات 
عنوان  به  نجفی عرب  تهران، دکتر محمود  اتاق  نمایندگان 
بازرگانی،  اتاق  نمایندگان  هیات  دهم  دور  در  اتاق  رئیس 

صنایع، معادن و کشاورزی تهران انتخاب شد.
صنایع  صاحبان  سندیکای  عمومی  روابط  گزارش  به 
سالها  سابقه  که  عرب  نجفی  دکتر  ایران،  انسانی  داروهای 

فعالیت در حوزه صنایع داروسازی کشور را دارد و در حال 
داروهای  صاحبان  سندیکای  هیات مدیره  عضو  نیز  حاضر 
انسانی ایران است، موفق شد 3۲ رای از مجموع ۵۱ رای 
تهران،  اتاق  نهم  و  هشتم  دور  در  که  وی  کند.  کسب  را 
رییس کمیسیون اقتصاد سلامت بود، در این دوره به عنوان 
خواهد  فعالیت  تهران  اتاق  در  خوانساری  مسعود  جانشین 
صادقی  مهدی  شده  اخذ  آرای  اساس  بر  همچنین  کرد. 
تهران شدند.  اتاق  نواب رئیس  و شهاب جوانمردی  نیارکی 
صادقی نیارکی با کسب ۲9 رأی و جوانمردی با کسب ۲7 
دوم  نایب رئیس  و  اول  نایب رئیس  به عنوان  ترتیب  به  رأی 
با کسب  ارگون  انتخاب شدند. عباس  بازرگانی تهران  اتاق 
۴6 رأی به عنوان خزانه دار اتاق بازرگانی تهران انتخاب شد. 
همچنین فرزین فردیس با کسب 3۱ رأی از مجموع ۵۲ رأی 
به عنوان منشی هیات رئیسه دور دهم هیات نمایندگان اتاق 
تهران انتخاب شد و به این ترتیب ترکیب پنج نفره هیات 

u.رئیسه اتاق تهران در دور دهم مشخص شد
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مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو:

تامین داروهای گران تک نسخه ای تسهیل می شود
دارو  و  غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  مدیرکل 
داروهای  تهیه  تسهیل  منظور  به   سازمان  این  اقدامات  از 
تک نسخه ای خبر داد و در عین حال تاکید کرد که پزشکان 
هزینه های  و  تامین  مشکلات  تحمیل  از  جلوگیری  جهت 
را  کشور  رسمی  فهرست  داروهای  بیماران،  به  سنگین 
تجویز کنند. به گزارش روابط عمومی سندیکای صاحبان 
در  پیکان پور  محمد  دکتر  ایران،  انسانی  داروهای  صنایع 
این رابطه اظهار کرد: در گذشته بیماران برای تهیه داروی 
تک نسخه ای باید به سازمان غذا و دارو مراجعه می کردند، 
تیکتینگ  سامانه  راه اندازی  با  به تازگی  خوشبختانه  اما 
بستر  در  خدمات  این   khedmat.fda.gov.ir آدرس  به 

الکترونیک به بیماران ارائه می شود.
تک نسخه ای  داروهای  دریافت  برای  بیماران  افزود:  وی 
نام  ثبت  تیکتینگ،  سامانه  به  مراجعه  با  می توانند  خود 

کرده و با بارگذاری مدارک پزشکی خود و دریافت تاییدیه، 
به داروخانه معرفی شده مراجعه و داروی خود را دریافت 
به  اشاره  با  دارو  و  غذا  سازمان  داروی  مدیرکل  کنند. 
بیماران در تهیه داروهای تک نسخه ای و زمان  مشکلات 
از مصرف یک ساله  فهرستی  کرد:  اظهار  نیز،  دارو  تحویل 
داروهای تک نسخه ای تهیه و با قیمت بسیار مناسب تر در 
فراخوان، در دستور تامین قرار گرفت که امیدواریم از این 

پس مشکلات بیماران در این حوزه نیز حل شود.
داروهای  که  داشت  توجه  باید  کرد:  تاکید  وی 
تک نسخه ای هم از لحاظ تحمیل هزینه های سنگین و هم 
که  می کند  ایجاد  را  فراوانی  مشکلات  بیمار  برای  تامین 
این مسائل، حسب  ایجاد  از  برای جلوگیری  باید  پزشکان 
قوانین بالادستی، داروهای فهرست رسمی کشور را برای 

u.درمان بیماران تجویز کنند

رئیس ســازمان غذا و دارو:

کمبودهای دارویی با سامانه تی تک مدیریت می شود

دسترسی  امکان  به  اشاره  با  دارو  و  غذا  سازمان  رئیس 
معاونین غذا و داروی سراسر کشور به داروهای توزیع شده 
شفافیت،  تحقق  بر  علاوه  گفت:  تی تک،  سامانه  بستر  در 
سایر  دارویی  موجودی  می توانند  دارو  و  غذا  معاونین 

استان ها را رصد و اقلام مورد نیاز خود را تامین کنند.
صنایع  صاحبان  سندیکای  عمومی  روابط  گزارش  به 
داروهای انسانی ایران، دکتر سیدحیدر محمدی در حاشیه 
جلسه شورای کلان منطقه هشت کشور در استان کرمان، 
اظهار کرد: در این نشست ها  مشکلات و راهکارهای توسعه 

اقلام  سایر  و  غذایی  مواد  پزشکی،  تجهیزات  دارو،  حوزه 
سلامت محور، معاونت های مربوطه مطرح و معاونین غذا و 
وضعیت  پیگیر  و  مطرح  را  دانشگاه  و  استان  مسائل  دارو 
سهمیه های دارویی هستند. همچنین پس از طرح مسائل، 
پیگیری  و  ارائه  شرایط  بهبود  و  برون رفت  راهکارهای 

می شود.
گفت:  نیز  خاص  داروهای  تامین  خصوص  در  وی   
کمبودهای دارویی به دو شکل کمبودهای جهانی و کشوری 
منطقی  مسیر  از  باید  جهانی  کمبودهای  که  است  مطرح 
کردن تجویز و مصرف مدیریت شود. کمبودهای کشوری 
نیز از طریق افزایش تولید، واردات موازی و مدیریت توزیع 
از طریق جابجایی منابع موجود شرکت های پخش قابل رفع 

است.
معاون وزیر بهداشت با اشاره به دسترسی های ایجاد شده 
برای معاونین غذا و دارو در سامانه تی تک به منظور رصد 
این  در  گفت:  کشور،  سراسر  در  توزیع شده  دارویی  اقلام 
سامانه موجودی هر معاونت به صورت ریز اقلام دارویی و بر 
اساس IRC موجود است و هر معاونت در صورت بروز کمبود 
می تواند موجودی سایر استان ها را رصد و اقدام مقتضی را 

u.انجام دهد
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آروین کالا کیمیا البرز

شــرکت آرویــن کالا کیمیــا البــرز بــا بیــش از یــک دهــه تجربــه در واردات مــواد 
ــا ارائــه طیــف وســیعی از  اولیــه صنعــت داروســازی و مکمل هــای غذایــی، ب
اقــلام و تأمیــن ســفارش در کوتاه تریــن زمــان، توانســته پشــتوانه ای قابــل 

اعتماد در راستای خدمت رسانی به تولیدکنندگان محترم باشد.

آروین کالا کیمیا البرز
کرج، ٤٥ متری گلشهر، نبش بلوار حدادی و بلوار پونه،
سـاختـمان آرمـان ١٠، پـلاک ٧٥، طبقـه اول، واحـد یـک

تلفن: ۹۱۰۰۹۶۸۶ (۰۲۶)

info@arvin-kala.com 
  



11

آروین کالا کیمیا البرز

شــرکت آرویــن کالا کیمیــا البــرز بــا بیــش از یــک دهــه تجربــه در واردات مــواد 
ــا ارائــه طیــف وســیعی از  اولیــه صنعــت داروســازی و مکمل هــای غذایــی، ب
اقــلام و تأمیــن ســفارش در کوتاه تریــن زمــان، توانســته پشــتوانه ای قابــل 

اعتماد در راستای خدمت رسانی به تولیدکنندگان محترم باشد.

آروین کالا کیمیا البرز
کرج، ٤٥ متری گلشهر، نبش بلوار حدادی و بلوار پونه،
سـاختـمان آرمـان ١٠، پـلاک ٧٥، طبقـه اول، واحـد یـک

تلفن: ۹۱۰۰۹۶۸۶ (۰۲۶)

info@arvin-kala.com 
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آمادگی صادرات داریم

اولویت اول ما تامین نیازهای کشور است

تولید با کیفیت و رقابت سالم اصلی ترین انگیزه و هدف ماست

اصول ما »کیفیت«، »سلامت« و »پایداری« است
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دفتر مرکزی: تهـــران، خیابان ولی عصــر، توانیر، خیابان نظامی گنجوی، خیابان گنجه، کوچه حماسی
نمابــر: 88۱98۵۲۰ تلفن: 88۲۰38۴۵-6   ساختمان رسایـش، پلاک ۲6  

روابط عمومی سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران
سازمان آگهی ها: 88۲۰38۴6   مؤسسه رسایش: 88۲۰38۴۵   

  scientific@fdmag.ir :مقالات علمی امور مشترکین: 8887۱۲۲8   
  intl@fdmag.ir :امور بین الملل   it@fdmag.ir :امور سایت

انتشار و توزیع: مؤسسه رسایش   books@fdmag.ir :معرفی کتا ب

ماهنامه اختصاصی حوزه دارو، تغذیه، بهداشت و سلامت 
فارسی - انگلیسی

شماره 76 . سال دهم. خرداد 1402
تیراژ 5000 نسخه - قیمت 200000 ریال - توزیع سراسری

انتشار مطالب نشریه غذا و دارو با ذکر منبع بلامانع است.

از مطالب این شماره
 با اســــکن

QR.Code
بازدید نمـــایید.

صاحب امتیاز: مؤسسه رساگفتمان صنعت بینش
مدیر مسئول: لیلا چگینی
سردبیر: شادمهر راستین

مشاوران علمی: دکتر جعفر میرفخرایی، دکتر محمد عبده زاده، 
دکتر مهدی پیرصالحی، دکتر عباس کبریایی زاده، دکتر محمود 

نجفی عرب، دکتر هاله حامدی فر، دکتر مرتضی خیرآبادی،
دکتر علی مهرآمیزی، دکتر فضل اله حیدرنژاد، 
دکتر مهدی سلیمانجاهی، دکتر محمد ناصری

بــــــــــــــــــــــه نــــــــــــــــــــــام خــــــــــــــــــــــدا

مدیر اجرایی: 
اکرم اظهری

دبیر تحریریه: 
پیمان صفر دوست

امور ارتباطات و رسانه: فرخ ده بزرگی، پگاه حبیبی

گرافیک و نشر
صفحه آرایی: رقیه سادات سعادتدار

عکاسان: امین سروری، افرا شهباززاده

سازمان آگهی ها
مدیر امور مالی: مهرداد حضرتی

مدیر بازاریابی: مهسا عباسی
گروه بازاریابی: محمدرضا اسماعیلی، سپیده  اسماعیلی

فناوری اطلاعات: اردشیر شیرزادیان

با همکاری: فرناز محمودی، مقدی وارطانی

لیتوگرافی، چاپ و صحافی: شرکت مبینا چاپ

سردبیر

در گفت وگو با دبیر علمی یازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی مطرح شد:

مصرف مکمل در ایران شرایط مطلوبی دارد

در گفت وگو با رئیس شورای سیاست گذاری همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی مطرح شد:

امسال تمرکز ویژه ای بر کدهای اخلاق داریم

به بهانه همزمانی برگزاری همایش »طلای سبز« با همایش »مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی«

خواهرخواندگی دو رویداد 

نگاهی به قیمت گذاری مکمل ها در گفت و  گو با دبیر سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران:

منتظر عملکرد سازمان غذا و دارو هستیم

یادداشت_ دبير علمی دوازدهمین همايش طلای سبز

ایران و ثروت فرآورده های طبیعی و سنتی

یادداشت

طرح دارویار در معرض خطر

یکی از پیشروهای صنعت مکمل هستیم

دارای بالاترین رده ملی غذا و دارو هستیم

برای صادرات برنامه داریم

تا سه سال آینده جایگاه اول را کسب می کنیم

آمادگی صادرات داریم

اولویت اول ما تامین نیازهای کشور است

تولید با کیفیت و رقابت سالم اصلی ترین انگیزه و هدف ماست

اصول ما »کیفیت«، »سلامت« و »پایداری« است

جناب آقای دکتر محمود نجفی عرب
انتخاب شایسته جنابعالی را به سمت ریاست دوره دهم هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران 
تبریک عرض می نماییم                                                                                               موسسه رسایش

نگاهی به مزایای نمایشگاه بین المللی ایران فارما

فرصتی چندجانبه برای صنایع دارویی کشور

در جلسه بررسی چالش ها و راهکارهای ساماندهی حوزه دارو مطرح شد:

سیاست گذاری حوزه دارو به آینده نگری نیاز دارد

مارکت اکسس در صنعت دارو چگونه تعریف می شود؟

Market access آشنایی با فرآیند

نتایج یک نظرسنجی مشخص کرد:

تاثیر رسانه های اجتماعی بر رفتار پزشکان
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این فرصت همیشگی نیست

صنایع تولید فرآورده های مکمل دارویی، رژیمی، غذایی و ورزشی در کشور ما، امروز به مرحله ای رسیده اند که می توانند 
در ممنوعیت واردات محصولات مشابه خارجی، بازار داخلی را در اختیار بگیرند سود آوری قابل قبولی داشته باشند. ایجاد 
این فضای گلخانه ای در بازار مکمل کشور  امتیاز موقت و خوبی بود که بی شک صنایع تولید فرآورده های مکمل برای جان 
بازارهای کشور  امتیاز و حمایت تا همیشه بر  اقتصادی قبول نمی کند که این  اما هیچ هوش  نیاز داشتند؛  گرفتن به آن 
حکمفرما باشد. امروز توان تولیدکنندگان ما به حدی رسیده  است که باید علاوه بر تولید به مقوله هایی مانند ارتقای کیفیت 

و کاهش هزینه های تولید بیندیشند. 
فرصت عرضه محصولات مکمل در بازار بدون رقیب، سنگری نیست که بتوان برای مدت طولانی پشت آن پناه گرفت؛ 
در هر حال سیاست گذاری های کلان اقتصادی به نحوی خواهد بود که – به اختیار یا از سر ناچاری- بازارهای داخلی را در 
مواجهه با تجارت آزاد قرار خواهد داد؛ و اگر تولیدکنندگان داخلی برای آن روز برنامه  ریزی و هدف گذاری نکرده باشند، 
در بازار رقابتی از بازار حذف خواهند شد. تولیدکنندگان فرآورده های مکمل همان طور که در قبال قیمت گذاری دستوری 
تولیدات خود گلایه های به حق دارند، باید متوجه فرصت تاریخی بازار بی رقیب خود برای پا گرفتن باشند، دلخوش به رونق 

بازار امروز نمانند و برنامه های نتیجه بخشی برای صادرات تدارک ببینند.
البته در این مسیر نقش تشکل های صنفی بسیار تعیین کننده خواهد بود. زیرا این تشکل ها با نگاه آینده  نگر بازار تولید را 
به تدریج به سمت ارتقای کیفیت سوق دهند و از امروز با تدوین ضوابط و مقررات جامع و کامل و کنترل گری های مناسب، 

موقعیت یک رقابت داخلی را برای تولید کنندگان ایجاد کنند.
در هر حال فرصت تاریخی امروز برای تسخیر بازارها بدون دغدغه حضور کمپانی های بزرگ بین المللی، بازه زمانی مناسبی 
برای برنامه ریزی و ایجاد تعهد تولید باکیفیت و کم هزینه و تامین رضایت مخاطبی است که امروز از تولید داخلی حمایت 
می کند و اگر فعالان عرصه تولید امروز را به فرصت سوزی بپردازند، در صبح بازار رقابتی ناچار به خاکسترنشینی خواهند بود.

از این رو همزمان با برگزاری یازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی، نشست مشترک اقتصادی 
با سفیران و رایزنان تجاری کشورهای خارجی به همت مرکز همکاری های  تولیدکنندگان و صادرکنندگان مکمل کشور 

u.بین المللی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برگزار می شود

سردبیـــــــر



15

پیمان صفردوست - امسال نیز مانند چند سال گذشته 
رژیمی  غذایی،  مکمل های  همایش  و  سبز  همایش طلای 
همزمانی  می کنند.  کار  به  آغاز  هم  با  همزمان  ورزشی  و 
هنوز  اما  کرده اند.  عادت  آن  به  همه  حالا  که  سابقه داری 
این  برگزاری  به  اصرار  آیا  که  دارد  وجود  پرسش  این  هم 

رویدادها در یک زمان واحد منطقی است؟ 
دو  برگزاری  همزمانی  بی شک  گفت  باید  باره  این  در 
نتایج  مختلف  جهات  از  سبز  طلای  و  مکمل ها  همایش 
مثبتی را در بر دارد و این موضوع می تواند به نفع هر دو 

حوزه باشد.
در  که  است  این  باره  این  در  منطقی  دلیل  اولین 
فرآورده های طبیعی و گیاهی  از  بعضا  فرآورده های مکمل 
می شود  استفاده  ویتامین ها  و  معدنی  مواد  با  ترکیب  در 
گیاهی  ترکیبات  و  فرآورده ها  از  برخی  در  همچنین  و 
بنابراین  باشند.  داشته  حضور  ویتامین ها  است  ممکن 
اینکه  ضمن  نیستند.   یکدیگر  با  بی ارتباط  حوزه  دو  این 
حوزه فرآورده هاي طبیعي، سنتی و داروهای گیاهی و نیز 
سازمان  در  مکمل  و  ریزمغذی  فرآورده های  و  محصولات 
غذا و دارو تحت نظارت اداره ای واحد به نام اداره کل امور 

فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل هستند و سازو کارها، 
حوزه  دو  این  رگولیشن های  و  تولید  فضای  ثبت،  قوانین 
زیادی  قرابت  نیز  نظر  این  از  و  نزدیک است  به هم  بسیار 
بین این دو حوزه وجود دارد. جدا از این موارد تعداد زیادی 
مکمل محصولاتی  فرآورده های  تولیدکننده  از شرکت های 
در حوزه فرآورده های گیاهی نیز تولید می کنند و در مقابل 
فرآورده های  و  محصولات  تولیدکننده  شرکت های  برخی 
گیاهی، محصولاتی در حوزه فرآورده های مکمل نیز دارند.

همایش  همزمان  برگزاری  اشتراکات،  این  به  توجه  با 
مثبت  اثر  می تواند  اینکه  بر  علاوه  سبز  طلای  و  مکمل 
بسیاری  همپوشانی  دلیل  به  بگذارد،  شرکت ها  فعالیت  بر 
شرکت های  هزینه های  از  بسیاری  می تواند  حوزه ها  از 
دهد.  کاهش  را  آنها  دستاوردهای  ارائه  در  را  تولید کننده 
فضای  ساختن  فراهم  و  دوستانه  ارتباط  ایجاد  همچنین 
همدلی، همصدایی و همزبانی در بین این انجمن ها سبب 
خواهد شد تا چالش ها و مطالبات به حق افراد و متخصصان 
این  بدون  زیرا  امر رسد.  به گوش مسئولان  رساتر  و  بهتر 
چالش های  و  موانع  از  گذر  امکان  همراهی  و  هم افزایی 

u.موجود در راه تولید وجود ندارد

به بهانه همزمانی برگزاری همایش »طلای سبز« با »مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی«  

خواهرخواندگی دو رویداد 
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گفت و گـــو
در گفت و گو با رئیس شورای سیاست گذاری همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی مطرح شد:

امسال تمرکز ویژه ای بر کدهای اخلاق داریم

رژیمـی،  مکمـل  فرآورده هـای  تولیـد  صنعـت 
غذایـی و ورزشـی کشـور در سـال های اخیر رشـد 
کمـی  و کیفـی مطلوبـی داشـته اسـت و بـا توجـه 
فرآورده هـا،  ایـن  واردات  ممنوعیـت  اعمـال  بـه 
تولیدکننـدگان توانسـته اند سـهم خـود را از بـازار 
کارشناسـان  البتـه  کننـد.  تصاحـب  کشـور  داخلـی 
بـرای  مطلـوب  بـازار  ایـن  معتقدنـد  دراین بـاره 
تولیدکننـدگان مکمـل عـلاوه بـر وجـود بازارهـای 
دانـش  و  آگاهـی  سـطح  افزایـش  بـه  انحصـاری، 
انـواع  تاثیـر مصـرف  بـه  مصرف کننـدگان نسـبت 
مکمل هـای غذایـی، رژیمـی و ورزشـی بر سـلامت 
نیز بسـتگی مسـتقیم داشته اسـت و بدون شک یکی 
از ابزارهـای تبـادل ایـن آگاهی و دانـش، برگزاری 
نمایشـگاه مکمل هـای غذایـی،  و  مسـتمر همایـش 
رژیمـی و ورزشـی در یـک دهـه اخیر بوده اسـت. 
بنابرایـن بـا توجه به برگـزاری یازدهمیـن همایش 
و نمایشـگاه مکمل هـای غذایـی، رژیمـی و ورزشـی 
و همچنیـن دوازدهمیـن دوره همایش و نمایشـگاه 
عبـاس  دکتـر  بـا  را  گفت و گویـی  سـبز،  طـلای 
سیاسـت گذاری  شـورای  رئیـس  کبریایـی زاده، 
رژیمـی  غذایـی،  مکمل هـای  نمایشـگاه  و  همایـش 
را  نقطه نظـرات وی  انجـام داده ایـم و  و ورزشـی 
دربـاره تاثیـرات ایـن رویـداد تخصصـی در حـوزه 
برنامه هـای  نیـز  و  امـروز  تـا  گذشـته  از  مکمـل 

ایـن رویـداد جویـا شـده ایم: یازدهمیـن دوره 

تولید  حوزه  در  نیازی  چه  پرسش،  اولین  به عنوان 
و  برگزاری سالانه همایش  باعث  فرآورده های مکمل 
بوده  ورزشی  و  رژیمی  غذایی،  مکمل های  نمایشگاه 

است؟
از آغاز یکی از اهداف اصلی از برگزاری سلسله وار همایش 
مکمل ها، ارتقای فرهنگ جامعه نسبت به حوزه مکمل های 
سابقه  به  اگر  درواقع  است.  بوده  دارویی  و  غذایی  رژیمی، 
این رویداد نگاهی بیندازیم، ۱3 تا ۱۴ سال پیش زمانی که 
ما همایش مکمل ها را آغاز کردیم، بازار مکمل  های ما در 
اختیار محصولات وارداتی بود بدون اینکه استراتژی و افق 
معین و مشخصی برای استفاده از مکمل ها در جهت ارتقای 

شاخص های سلامت جامعه وجود داشته باشد. 
نیاز  به شدت در آن احساس  ما  از موضوعاتی که  یکی 
کردیم این بود که یک نگاه استراتژیک در حوزه مکمل ها هم 

در وزارت بهداشت و هم در مجموعه نظام سلامت در حوزه 
سلسله  بنابراین  کنیم.  ایجاد  تغذیه  و  پزشکی  داروسازی، 
برنامه  در  مکمل ها  منطقی  مصرف  و  تجویز  همایش های 
ما در سندیکا قرار گرفت و به طور مستمر همایش هایی را 

پیرامون این موضوع با عناوین مختلف برگزار کردیم.

همایش  مستمر  برگزاری  و  برنامه ریزی  این  آیا 
مکمل ها در این سال ها توانسته تاثیر مثبتی در این 

حوزه بگذارد؟
شاخص های  ارتقای  بر  اول  سال های  در  ما  تمرکز  بله؛ 
و  زنان  اطفال،  در  مکمل ها  مصرف  و  تجویز  و  کیفیت 
نیز  را  ورزشکاران  به مرور  بعد  در سال های  بود.  سالمندان 
به این فهرست اضافه کردیم و امروز بسیار خرسندیم که 
یازدهمین همایش مکمل ها یک پشتوانه ۱۰ ساله را پشت 

سر خود دارد.

در حال حاضر وضعیت تجویز و مصرف مکمل ها را در 
کشور چگونه ارزیابی می کنید؟

در  شده  انجام  اقدامات  و  برنامه ریزی ها  به  توجه  با 
نسبت  جامعه  عمومی  آگاهی  می رسد  نظر  به  حوزه،  این 
جامعه  افراد  سلامت  تامین  در  مکمل ها  مصرف  نقش  به 

از دو دوره گذشته ما همایش مکمل های 
غذایی، رژیمی و ورزشی و همایش طلای 

سبز را با هدف ایجاد هم افزایی بین گیاهان 
دارویی، داروهای گیاهی و مکمل های 

رژیمی، غذایی ادغام کرده ایم



17

گفت و گـــو
بسیار افزایش پیدا کرده و پزشکان و متخصصان نیز تاکید 
بیشتری بر مصرف منطقی این فرآورده ها دارند. به همین 
دلیل مصرف فرآورده های مکمل نسبت به سال های گذشته 
بهبود یافته است. در کل همواره فرهنگ تجویز و مصرف 
منطقی مکمل ها در جامعه با میزان دانش و آگاهی عمومی 

ارتباط مستقیم و معناداری دارد.

مکمل های  نمایشگاه  و  همایش  که  است  سالی  چند 
غذایی، رژیمی و ورزشی و همایش و نمایشگاه طلای 
سبز به صورت هم زمان و باهم برگزار می شوند؛ آیا از 

این ادغام هدف مشخصی را دنبال می کنید؟
نقاط  دارای  اساسی،  تمایزات  به رغم  حوزه  دو  این  بله؛ 
مشترک فراوانی هستند. به همین دلیل از دو دوره گذشته 
ما همایش مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی را با هدف 
و  گیاهی  داروهای  دارویی،  گیاهان  بین  هم افزایی  ایجاد 
ادغام  سبز  طلای  همایش  با  غذایی  رژیمی،  مکمل های 
این  بر  همایش، سعی  در سخنرانی های  بنابراین  کرده ایم. 
بوده تا عناوینی انتخاب شود که در ارتباط با هر دو حوزه 

باشد.

مکمل های  نمایشگاه  و  همایش  تمرکز  نیز  امسال 
غذایی، رژیمی و ورزشی بر موضوع تجویز و مصرف 

منطقی مکمل ها است؟
دقیقا؛ در همایش امسال نیز ما بخشی از سخنرانی های 
و  مکمل ها  منطقی  مصرف  و  تجویز  بر  تمرکز  با  را  علمی 
از  دست  این  سلامت  شاخص های  ارتقای  به خصوص 
قابل  موضوعات  البته  که  کرده ایم  پیش بینی  فرآورده ها، 

توجه دیگری را نیز به آن افزوده ایم.

جدا از تجویز و مصرف منطقی مکمل ها، سخنرانی های 
جدیدی  محورهای  چه  روی  همایش  این  در  امسال 

تمرکز دارند؟
خاص  به طور  امسال  همایش  در  که  محورهای  از  یکی 
در  اخلاق  کدهای  به  مربوط  پرداخت،  خواهیم  آن  به 
فرآورده های  و  غذایی  رژیمی  مکمل های  مصرف  و  تجویز 
تمرکز  حوزه  این  اخلاقی  ملاحظات  بر  که  است  طبیعی 
دانشگاهی،  ما در حوزه  خواهد داشت. همچنین همکاران 
و  مکمل ها  فرمولاسیون  درباره  خود  سخنرانی های  در 
مصرف  سالم،  غذایی  رژیم  در  مکمل ها  جایگاه  همین طور 
اطفال و  زنان،  مانند  منطقی مکمل ها در گروه های خاص 
سندرم  مانند  خاص  بیماری های  همین طور  و  سالمندان 

متابولیک صحبت خواهند کرد.
از دیگر محورهایی که در همایش امسال به آن پرداخته 
خواهد شد، مطالب به روز در مورد روش ها و سیاست های 
توسط  که  بود  خواهد  مکمل  فرآورده های  کیفیت  کنترل 
مورد  در  مباحثی  همچنین  شد.  خواهد  ارائه  محققان 
خواهد  مطرح  مکمل  فرآورده های  در  موجود  آلایند ه های 

شد.
و  تشویق  بحث  محورها  از  دیگر  یکی 
چالش های صادرات فرآورده های مکمل و 
این موضوع  به  داروهای گیاهی است که 
نیز پرداخته خواهد شد. به علاوه همچنان 
مانند سال های قبل موضوع ورزشکاران و 
مورد  مکمل های  ایمن  و  منطقی  مصرف 
سخنرانی  و  است  نظر  مد  آنها  مصرف 
مصرف  و  تجویز  بحث  داشت.  خواهیم 
و  غذایی  رژیمی،  مکمل های  منطقی 
ارتباطات  علم  آینده  در  گیاهی  داروهای 
و هوش مصنوعی نیز از موضوعاتی است 
نمایشگاه  و  همایش  یازدهمین  در  که 
مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی به آن 

u.خواهیم پرداخت

آگاهی عمومی جامعه 
نسبت به نقش 
مصرف مکمل ها 

در تامین سلامت 
افراد جامعه بسیار 

افزایش پیدا کرده و 
پزشکان و متخصصان 

تاکید بیشتری بر 
مصرف منطقی این 
فرآورده ها دارند
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گفت و گـــو
در گفت و گو با دبیر علمی یازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی مطرح شد:

مصرف مکمل در ایران شرایط مطلوبی دارد

دیگـر  امـروز  رژیمـی  و  غذایـی  مکمل هـای 
به عنـوان یـک کالای لوکـس محسـوب نمی شـوند 
و در سـال های اخیـر بـا توجـه بـه افزایـش آگاهی 
مصرف کننـدگان، ایـن فرآورده ها در سـبد غذایی 
بسـیاری از خانواده هـا قـرار گرفته اسـت. بـا توجه 
بـه اهمیـت ایـن موضـوع همزمـان بـا برگـزاری 
یازدهمیـن همایش و نمایشـگاه مکمل هـای غذایی، 
دکتـر  بـا  را  گفت و گویـی  ورزشـی  و  رژیمـی 
منـان حاجی محمـودی، دبیـر علمـی ایـن رویـداد 
تخصصـی انجـام داده ایـم که شـرح آن را در ادامه 

می خوانیـد:

در یک نگاه کلی، وضعیت صنایع مکمل را در کشور 
چگونه ارزیابی می کنید؟

با توجه به نقش کلیدی مکمل ها در سلامت جامعه، بحث 
تولید محصولات و همچنین تامین ماده اولیه قابل باکیفیت 

بسیار حائز اهمیت است.
این فرآورده ها،  تولید  ارتقای  و  بهبود  به منظور  ازاین رو   
همت تولیدکنندگان در به روزرساني دانش فني و کنترل و 
ارتقای خودخواسته در تولید مکمل باکیفیت می تواند نقش 

شایانی در دست یابی به این موضوع، داشته باشد.

نظر  از  حد  چه  تا  مکمل  حوزه  در  داخلی  تولیدات 
جهانی  استانداردهای  با  مطابق  اثربخشی  و  سلامت 

هستند؟
تطبیق تولیدات داخل با استانداردهای جهانی در حوزه 
اهمیت  حائز  بسیار  اثربخشی  و  سلامت  لحاظ  از  مکمل 
است و قدم برداشتن تولیدکنندگان اصیل در خوداظهاری 
در زمینه تولید و کیفیت می تواند نقش بسزایی در معیار 

سلامت و اثربخشی این فرآورده ها داشته باشد.

آیا فرهنگ سازی در مورد مصرف مکمل ها در کشور 
به شکل مطلوب انجام شده است؟

در  مکمل  حیطه  در  مطلوب  شکل  به  فرهنگ سازی 
جهت  متعددی  روش های  دارد.  ویژه ای  اهمیت  کشور 
دارد  وجود  کشور  در  مکمل ها  زمینه  در  فرهنگ سازی 
تخصصی  موضوعات  با  سالیانه  همایش های  برگزاری  که 

می  تواند در راستای تحقق این هدف گامی موثر باشد.
 فرهنگ سازی به ویژه در زمینه مکمل های ورزشی بسیار 
حائز اهمیت است و با توجه به پتانسیل های موجود در این 

در  موثر  گامی  با همتی مضاعف می توان  در کشور  زمینه 
راستای این مهم برداشت.

خانواده های  در  مکمل  فرآورده های  به مصرف  توجه 
ایرانی نسبت به معیارهای جهانی چگونه است؟

نسبت  مکمل  مصرف  زمینه  در  ما  کشور  خوشبختانه 
کشورهای  میان  در  مناسبی  شرایط  جهانی  معیارهای  به 
قابلیت هدایت به سمت  این موضوع  درحال توسعه دارد و 

مصرف هدفمند را دارد.
پیشرفت  راستای  در  کشور  توانمندی های  به  توجه  با 
روزافزون حیطه مکمل، نظارت دقیق نهادهاي برخاسته از 
توزیع  تولید،  فرایند  اولیه،  ماده  کیفیت  بر  تولیدکنندگان 
و  لیسانس  تحت  و  تولیدي  فرآورده های  کیفیت  صحیح، 
قیمت گذاری  سیستم  بهینه سازي  به  بیش ازپیش  توجه 
امر  این  تحقق  در  بسزایی  نقش  می توانند  فرآورده ها،  این 

ارزشمند داشته باشد.

و  رژیمی  غذایی،  مکمل های  نمایشگاه  و  همایش 
این صنعت  تقویت  برای  تا چه حد می تواند  ورزشی 

در کشور موثر باشد؟
صنعت  این  تقویت  روی  بر  جنبه   چند  از  همایش  این 
ایده،  ایجاد  در  می تواند  جمله  از  است.  اثرگذار  کشور  در 
فرآورده ها  بهتر  معرفی  در  همچنین  و  رقابت  بازار  تقویت 
مهم ترین  از  باشد.  موثر  پزشکي  حرف  دست اندرکاران  به 
مکمل های  نمایشگاه  و  همایش  دوره  یازدهمین  اهداف 
اهمیت  بر  تاکید  به  می توان  ورزشی،  و  رژیمی  غذایی، 
روش های خود کنترلی صنعت بر تولیدات خود و گسترش 
مکمل های  به خصوص  مکمل ها  حیطه  در  فرهنگ سازی 

u.ورزشی و تقویت تبلیغات صحیح اشاره کرد
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گفت و گـــو
نگاهی به قیمت گذاری مکمل ها در گفت و گو با دبیر سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران:

منتظر عملکرد سازمان غذا و دارو هستیم
فرآورده هـای  قیمت گـذاری  جدیـد  دسـتورالعمل 
مکمـل موضوعـی اسـت کـه در هفته هـای گذشـته 
پرسـش هایی  و  شـد  مطـرح  رسـانه ها  برخـی  در 
انتشـار  کـرد.  ایجـاد  صنعـت  ایـن  اهالـی  نـزد  را 
را  نیـز موضـوع  دراین بـاره  نظرهـا  اظهـار  برخـی 
جدی تـر کـرد و ایـن موضـوع مطـرح شـد کـه آیا 
وزارت  اختیـار  تحـت  هـم  مکمل هـا  قیمت گـذاری 
بهداشـت و سـازمان غذا و دارو قرار خواهد گرفت 
و مشـکلات قیمت گـذاری دسـتوری دارو را به دنبال 
خواهـد داشـت؟ بـا توجه بـه اهمیـت ایـن موضوع، 
گفت و گویـی را بـا دکتـر سـیدمحمد ناصـری، دبیر 
سـندیکای تولیدکننـدگان مکمل های رژیمـی غذایی 
ایـران دربـاره نحـوه قیمت گـذاری فرآورده هـای 
انجـام  شـیوه  ایـن  در  احتمالـی  تغییـرات  و  مکمـل 

دادیـم کـه شـرح آن را در ادامـه می خوانیـد:

دستورالعمل جدید  ابلاغ  به  توجه  با  می رسد  نظر  به 
نگرانی هایی  مکمل،  حوزه  فرآورده های  قیمت گذاری 
نزد تولیدکنندگان این محصولات درباره تغییر شیوه 
قیمت گذاری این محصولات به وجود آمده است؛ نظر 

شما در این باره چیست؟ 
البته آنچه در دستورالعمل اجرایی تعیین قیمت مکمل ها 
متفاوت  قبلی  دستورالعمل  با  نکته  در چند  تنها  داده،  رخ 
است و در سایر موارد قیمت گذاری فرآورده های مکمل مانند 

گذشته انجام می شود.

این تغییرات در دستورالعمل جدید شامل چه مواردی 
می شود؟

از تغییرات در دستورالعمل جدید قیمت گذاری فرآورده  های 
مکمل که می توان به آن اشاره کرد، حذف شدن قید ۱۵ روزه 
سازمان غذا و دارو برای پاسخ دهی به پرونده ها و همچنین 
کمرنگ شدن رسیدگی مقایسه ای به موضوع قیمت ها است. 

یعنی بر اساس دستورالعمل جدید نیز سندیکا همچنان 
نقش کارشناسی خود را در قیمت گذاری فرآورده های 

مکمل ایفا خواهد کرد؟
کارشناسی سندیکا  نظر  دید  باید  زمینه  این  در  اما  بله؛ 
چه  تا  شیوه  این  در  مکمل،  حوزه  مرجع صنفی  عنوان  به 
حد مبنای تصمیم گیری قرار خواهد گرفت. در روش اجرایی 
شرکت ها  قبلی،  دستورالعمل  مانند  نیز  دستورالعمل  این 
پرونده های مربوط به قیمت گذاری را در اختیار سندیکا قرار 

می دهند و سندیکا نیز پس از رسیدگی، آنها را در اختیار 
سازمان غذا و دارو می گذارد و باید دید در این مرحله سازمان 
غذا و دارو در قبال این پرونده ها به چه نحو عمل خواهد کرد.

غذایی  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای  آیا 
ایران موضع گیری خاصی در برابر این تغییرات داشته است؟

ما به عنوان سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی 
دستورالعمل  این  به  رسمی  اعتراض  هنوز  ایران  غذایی 
نداشته ایم چراکه نمی خواهیم قصاص قبل از جنایت انجام 
دهیم. درواقع ما همچنان امیدواریم که در این دستورالعمل 
دارو  و  غذا  سازمان  سندیکا،  کارشناسی  نظر  اعلام  از  بعد 
پرونده ها را برای زمان زیادی بدون پاسخ نگذارد و درعین حال 
این  قیمت گذاری  زمینه  در  را  سندیکا  کارشناسی  نظرات 

فرآورده ها بپذیرد.

اگر این اتفاق ها بر اساس انتظارات سندیکا بیفتد، آیا 
روند قیمت گذاری مکمل ها بهتر خواهد شد؟

طبیعتا اگر این اتفاق بیفتد، روند قیمت گذاری مکمل ها 
به یک روال نظام مندتر دست پیدا می کند که در این صورت 
ما نیز اعتراضی به دستورالعمل جدید قیمت گذاری مکمل ها 

نداریم. 

و اگر این طور نباشد...؟
طبیعتا اگر غیر از این باشد، قطعا سندیکای تولیدکنندگان 
مکمل های رژیمی غذایی ایران به عنوان متولی صنفی صنایع 
تولیدکننده فرآورده های مکمل به این دستورالعمل و اساس 
مداخله سازمان غذا و دارو در قیمت گذاری مکمل ها اعتراض 

خواهد کرد. 
بر  قیمت گذاری  موضوع  در  سندیکا  در  ما  بنای  کل  در 
تعامل است اما این تعامل به شرطی برقرار خواهد شد که در 

u.این موضوع، منافع صنف حفظ شود
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ایران و ثروت فرآورده های طبیعی و سنتی

تجارب اقتصادی در عرصه جهانی در حوزه های مختلف 
نشان داده است که هرچه شرایط اقتصادی و ارزي کشورها 
در وضعیت دشوارتری باشد، پرداختن به تولید فرآورده  هاي 
اتکا به منابع داخلی،  بومي و توسعه این صنایع، به دلیل 
این  به  توجه  با  بود.  خواهد  برخوردار  بیشتري  اهمیت  از 
کشور  شرایط  اخیر  سال های  در  که  می بینیم  موضوع 
ایجاب کرده تا تمرکز بیشتری روي حوزه هایي که استعداد 
و ظرفیت هاي بالایي دارد انجام شود. طبیعی است که یکي 
و  است  و سنتي  فرآورده هاي طبیعي  موارد، حوزه  این  از 
باید در این زمینه تلاش های بیشتری انجام شود. گیاهان 
دارویی از منابع بالقوه در کشور است که ظرفیت مطلوبی 
به  بیشتر  توجه  و  برنامه ریزی  با  باید  و  دارد  توسعه  برای 
آن، در جهت ایجاد ارزش افزوده در این حوزه حرکت کرد.

در حقیقت صنعت داروهای طبیعی در کشور ما دارای 
جای  کمتر  در  که  است  اساسی  فرصت  و  ویژگی  چند 
دیگری دیده می شود و ما باید از آنچه به عنوان مزیت در 

اختیار داریم بهترین استفاده را ببریم. 

منابع داخلی و دانش فنی
یکي از نکات مهم و برتری های اساسی در صنعت تولید 
این است که گیاهان  ایران  فرآورده هاي گیاهي و طبیعي 

مورد استفاده در تولیدات داخلي، گیاهان داخلی هستند و 
منابع آنها از داخل کشور تامین مي شوند. همچنین بسیاری 
از مواد اولیه داروهاي گیاهي عمدتا در داخل کشور تولید 
مي شود. به علاوه دانش فني تولید فرآورده هاي گیاهي در 
بسیاری از کشورهاي دیگر موجود نیست و قاعدتا همه این 
عوامل دست به دست هم مي دهند که ما با فرآیندي روبه رو 
باشیم که پرداختن به آن از هر لحاظ به نفع کشور است.

حمایت اسناد بالادستی
آن  ما،  کشور  در  صنعت  این  فرصت های  از  دیگر  یکی 
صریح  و  قوی  شکل  به  را  آن  بالادستی  اسناد  که  است 
کمتر  سلامت محور،  کالاهای  میان  در  می کند.  حمایت 
کالایی را سراغ داریم که اسناد بالادستی به این شکل بر 

یادداشت

دکتر اميرحسين جمشيدی 
رییس و دبير علمی همايش طلای سبز

رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان داروهای طبیعی 
فرآورده ها و طب سنتی ایران
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حمایت همه جانبه از آن تاکید داشته باشد. تمامی تمرکز 
از این فرصت  باید این باشد که  و تلاش ها در این زمینه 
به شکل درست بهره برداری نماییم و زمینه های مربوط به 
را به شکل مطلوب در کشور توسعه  فرآورده های طبیعی 

دهیم.

قابلیت تولید دانش فنی
از دیگر ویژگی های این صنعت در کشور ما، امکان تولید 
و  این حوزه است. ما می توانیم محصولات  دانش فنی در 
مشابه  نمونه  که  کنیم  تولید  حوزه  این  در  فرآورده هایی 
خارجی نداشته باشد و خودمان در تولید آن پیشرو در دنیا 
دانش  ایجاد  برای  فرصت سازی عظیم  یعنی  این  و  باشیم 

فنی و صادرات. 
ارزش افزوده ایجاد شده از طریق تولید و عرضه گیاهان 
بالقوه در کشور می تواند به شکل  دارویی به عنوان منابع 
ساخته  که  دارویی  که  طوری  به  یابد؛  افزایش  مطلوبی 
می شود، از کیفیت بالایی برخوردار باشد و بتواند به عنوان 
بازارهای  در  کاربردی  و  یک کالای سلامت محور شاخص 

داخلی و خارجی عرضه شود.

نگاه جهانی به فرآورده های طبیعی
علاوه بر این، شواهد و گزارش های رسمی آماری جهانی 
در این زمینه نشان مي دهد که نه تنها ایران، بلکه مردم و 
حاکمیت سلامت در بسیاری کشورهای جهان در حال حاضر 
به سمت سالم زیستي و حتي بازگشت به زماني هستند که 

داروهاي طبیعی و سنتی استفاده بیشتري داشتند.
این جنبه از رویکردهای سلامت محور که سال ها فراموش 
به خصوص  و  دوران  این  در  نداشت،  و مخاطبي  بود  شده 
بار  گذشته  سال های  در  کرونا  ویروس  همه گیري  از  پس 

دیگر اهمیت توجه به این موضوع را یادآوري کرده است.
با توجه به این شرایط، اقبال به گیاهان دارویي در سطح 
جهاني بالا رفته و شرایط به گونه اي شده که بشر به ابزار، 
روي  سالم  پیشگیري  و  درمانی  مکتب  حتي  و  دارو  غذا، 
آورده است. با در نظر گرفتن همه این موارد که هر کدام 
از  آینده  گفت،  مي توان  هستند،  اتفاق خوب  یک  نویدگر 
باید  نیز  ما  و  است  سنتی  و  طبیعی  داروهاي  صنعت  آن 
و مزیت های موجود کشور در جهت  توانایی ها  از حداکثر 

توسعه این صنعت تلاش کنیم.

همایش طلای سبز
خود  رسالت  به  توجه  با  سبز  همایش طلاي  تردید  بی 
همین  در  تا  است  بوده  تلاش  در  همواره  راستا  این  در 
و  فراز  به  توجه  با  که  است  طبیعی  و  بردارد  گام  مسیر 
نشیب های موجود در این مسیر، وظیفه سنگیني بر دوش 
دارد. همایش طلاي سبز در تمام این سال ها بدون وقفه 
هر سال برگزار شده است و امروز با پشتوانه بیش از یک 
به  گوناگون  زوایای  از  تخصصی  صورت  به  فعالیت،  دهه 
فرآورده هایي مي پردازد و از جنبه هاي مختلف براي کشور 
و نیز مردم بسیار مهم و قابل توجه هستند. در عین حال 
در کنار مباحث علمی روز دنیا،  فرهنگ سازی مصرف این 
فرآورده ها، به عنوان یکی از مولفه های توسعه این صنعت 
آن  به  و  بوده  همایش  کار  دستور  در  همواره  کشور،  در 

پرداخته شده است. 
نمایشگاه  و  همایش  دوره  دوازدهمین  در  نیز  امسال 
پتانسیل های  توسعه  راستای  در  ما  سبز،  تلاش  طلای 
موجود در این صنعت است و امیدواریم که با برنامه ریزی ها 
و هدف گذاری های انجام شده، این روند در سال های آتی 

u.نیز همچنان صعودی باشد

یادداشت
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نگاهی به مزایای نمایشگاه بین المللی ایران فارما

فرصتی چندجانبه برای صنایع دارویی کشور

حضور تصمیم گیران در نمایشگاه
کارشناسان و صاحب نظران حوزه سلامت کشور چندین 
برمی شمارند.  فارما  ایران  نمایشگاه  اهمیت  برای  را  عامل 
کارشناسان بر این اعتقادند که نمایشگاه ایران فارما فرصت 
به  بهتر صنعت داروسازی  و  برای معرفی دقیق تر  مناسبی 
مسئولان کشور است. برگزاری چنین نمایشگاه هایی باعث 
در  موجود  مشکلات  و  دارو  حوزه  با  مسئولان  تا  می شود 

بخش تولید بیشتر و بهتر آشنا شوند. 
به  کشور  موجود  ظرفیت های  و  پتانسیل ها  نمایش 
را  امکان  این  دارو،  سیاست گذاری  حوزه  دست اندرکاران 
فراهم می کند که تصمیم گیری های آگاهانه تری در نهادهای 
بازدید  شود.  انجام  دارو  حوزه  سامان دهی  برای  بالادست 
در  دارو  رگولاتوری  حوزه  بالای  رده  مسئولان  و  مدیران 
نمی خواهد  هیچ شرکتی  که  فرصتی  فارما  ایران  نمایشگاه 

خود را از بهره مندی از آن محروم کند.

فرصت های تجاری ایران  فارما
از دیگر مزایایی که کارشناسان برای اهمیت ایران فارما 
برمی شمارند، فرصت های تجاری ایجاد شده در این رویداد 
با حضور شرکت های مختلف  رویداد  این  است.  بین المللی 
زمینه ساز خوبی برای بررسی بسترهای مناسب صنعت دارو 

در زمینه تجارت و رویکردهای صادراتی است.
ویژگی  مهم و ارزشمند ایران فارما در این حوزه همسو و 
همراه کردن این تلاش ها است که موجب می شود شرکت های 
دارویی بتوانند با در کنار هم قرار دادن مشترکات خود، با 
صرف هزینه و انرژی کمتر و بازده بیشتر به اهداف خود در 

این حوزه برسند. 
برگزاری دوره های متوالی ایران فارما این آگاهی جمعی را 
در صنایع دارویی کشور شکل داده که در کدام بخش ها و در 
چه زمینه هایی می توانند به یکدیگر کمک کنند و به همین 
دلیل از فرصت به وجود آمده در ایران فارما حداکثر استفاده 

رویـــــداد

در  برای حضور هرچه موفق تر  داروسازی  تکاپوی شرکت های  با  ما همراه  میانی هر سال در کشور  ماه های 
نمایشگاه دارو و صنایع وابسته یا همان ایران فارما است. امسال نیز هشتمین نمایشگاه بین المللی ایران فارما از 
تاریخ 5 تا 7 مهرماه در مصلی امام خمینی )ره( برگزار می شود و آمار و گزارش ها نشان می دهد این دوره 
ایران فارما پرشورتر از دوره های قبل خواهد بود. اما چه دلایلی برای اشتیاق فعالان صنایع دارویی کشور برای 

حضور در این رویداد وجود دارد؟ در ادامه به بررسی برخی از این موارد می پردازیم.
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رویـــــداد
را برای اعلام توانمندی های خود در این مسیر می کنند.

فرصت های آموزشی ایران فارما
از  بسیاری  دارند  اعتقاد  دارو  حوزه  صاحب نظران 
ایران فارما برای ورود به  از نمایشگاه   بازدید  با  دانشجو یان 
صنعت دارو و تولید دارو انگیزه می گیرند و این گام خوبی 
برای پیشرفت در صنعت داروسازی محسوب می شود. ایران 
فارما نه فقط یک نمایشگاه، که یک رویداد تخصصی است 
زیرا تنها محل عرضه نیست و محل برنامه ریزی و ساخت 
یک  حدود  از  آن  جلسات  که  فارما  ایران  در  است.  آینده 
نیز  و  دانشجویان  آموزش،  حضور  گرفته،  پیش شکل  دهه 
است.  بوده  رکن ها  مهم ترین  جزو  همواره  استادان  حضور 
را  تخصصی  عنوان  چندین  همواره  بین المللی  رویداد  این 
به صورت سخنرانی و پنل برای بازدیدکنندگان در نظر گرفته 
و با تمرکز بر این موضوع که چگونه می توانیم آینده بهتری 

داشته باشیم که کار خود ادامه می دهد.

استانداردهای یک رویداد بین المللی
بسیار  خود  جای  در  رویداد  یک  محتوای  شک  بدون 
با اهمیت است اما نمی توان از نقش استمرار زمانی و پایگاه 
بود.  غافل  تخصصی  رویدادهای  جایگاه  و  ثبات  در  مکانی 
به  فارما(  )ایران  وابسته  بین المللی دارو و صنایع  نمایشگاه 
و  حفظ  با  همگام  دارو،  حوزه  صاحب نظران  همه  عقیده 
ارتقای کیفیت محتوایی و گسترش ابعاد بین المللی خود، از 
الگوها و استانداردهای جهانی رویدادهای تخصصی در توجه 

به ظرف زمانی و مکانی برگزاری پیروی کرده است.
شرکت های داروسازی، سرمایه گذاران داخلی و خارجی، 
دعوت  به  نیاز  بدون  حتی  حوزه،  این  فعالان  و  داروسازان 
و اطلاع رسانی نیز می دانند که در یک بازه زمانی مشخص 
)شهریور و مهرماه هرسال( و در یک مکان مشخص )مصلای 
فارما  ایران  نمایشگاه  برگزاری  منتظر  باید  خمینی(  امام 

باشند.
معتبر  نمایشگاه های  همه  برگزاری  در  رویکردی  چنین 
جهانی نیز باعث شده تا این نمایشگاه ها همواره مخاطبان 
و  فعالیت  دامنه  بر  روزبه روز  و  باشند  داشته  را  خود  ثابت 

میزان اهمیت آنها افزوده شود.

توسعه مستمر ایران فارما
بر اساس آمارها و گزارش های رسمی موجود، این رویداد 
در طول هفت دوره برگزاری خود همواره در حال توسعه و 
ارتقا بوده است. همه دوره های قبلی این رویداد بین المللی 
به صورت منظم برگزار شده است و تعداد  شرکت کنندگان 
آن از 386 و ۵۰۰ شرکت در دومین و سومین دوره به بیش 
از 6۰۰ شرکت در دوره هفتم افزایش یافت و به همین دلیل 
فضای نمایشگاهی از ۴۵ هزار مترمربع، در دوره اخیر به 6۰ 

هزار مترمربع رسیده است که شامل همه شرکت های فعال 
در بخش های مختلف زنجیره تامین تا توزیع دارو می شود. 
میان  در  گرفتن  قرار  برای  انگیزه ای  موضوع  این  بی شک 
برندهای مطرح حوزه داروسازی را برای فعالان این عرصه 

فراهم می کند.

حاشیه های تقویت کننده متن
کارشناسان حوزه اقتصاد و دارو بر این موضوع اتفاق نظر 
دارند که یکی از دلایل موفقیت ایران فارما نگاه چندبعدی 

به موضوع دارو و سلامت است.
برنامه های  همواره  فارما،  ایران  بین المللی  نمایشگاه  در 
فراوانی در نظر گرفته  شده تا تنها به برگزاری یک نمایشگاه 
بسنده نشود و با استفاده از تمام ظرفیت های موجود، یک 
از  تجلیل  مانند  برنامه هایی  بخورد.  رقم  تخصصی  رویداد 
پیشکسوتان صنعت دارویی کشور، برگزاری تور های بازدید 
برای دانشجویان و علاقه مندان از شرکت های دارویی، اجرای 
مسابقه و کمپین های دانشجویی، برپایی مسابقات مختلف 
برگزاری  و  مرتبط  ارگان های  همکاری  با  سلامت  حوزه 
نشست های آموزشی و کارگاه های مختلف به عنوان بخشی از 
برنامه های جانبی ایران فارما در تمام دوره های برگزاری این 

رویداد بین المللی بوده است.

یک چتر برای همه زنجیره
رویداد  یک  امروز  فارما  ایران  نمایشگاه  اینکه  نهایت  در 
قرار  ایده  صاحب  شرکت های  مسیر  در  که  است  هدفمند 
این  باشد.  آنها  سازنده  اهداف  برای  تسهیل گری  تا  گرفته 
نمایشگاه را نمی توان به هیچ وجه با گردهمایی های سفارشی 
و بی هدف که تنها به دنبال حضور چند شرکت و هلدینگ 

بزرگ در کنار خود هستند مقایسه کرد. 
اجرایی  ابزار  و  سرمایه  ایده،  صاحبان  فارما  ایران  در 
می آیند تا راهکارهای همکاری مشترک با یکدیگر را بیابند 
و به عنوان یک بدنه واحد به تولید ملی، خودکفایی و سود 
بزرگ  رویداد  این  اجرای  و  مدیریت  نحوه  برسند.  جمعی 
منطقه ای به نحوی بوده که آن را به عنوان مرکز ثقل صنعت 

دارو مطرح کرده است.
نمایشگاه  امروز  که  رفته  پیش  جایی  تا  موضوع  این 
طول  در  دارو  حوزه  مقصد  و  مبداء  به  تبدیل  فارما  ایران 
این عرصه در بسیاری موارد  یک سال شده است و فعالان 
تنظیم  رویداد  این  اساس  بر  را  خود  فعالیت های  تقویم 
می کنند. برنامه ریزی شرکت های دارویی داخلی و خارجی 
این  در  فارما  ایران  بین المللی  نمایشگاه  در  شرکت کننده 
محصولات،  از  رونمایی  که  است  بوده  نحوی  به  سال ها 
ارتباط های  زمانی  تنظیم  و  تجاری  قراردادهای  و  قرارها 
مدون بین المللی بر اساس زمان بندی برگزاری این نمایشگاه 

u.باشد
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 WE شده  شناخته  شرکت  اخیر  نظرسنجی  اساس  بر 
جهانی  گزارش  در  آن  نتایج  که   Communications
شرکت  یک  شهرت  شده،  منتشر   Brands in Motion
دارو  تجویز  تصمیم گیری  در  عامل  اصلی ترین  داروسازی 

توسط پزشکان است.
از  پزشکان  شده  نتیجه گیری  همچنین  مطالعه  این  در 
توزیع  و  ساخت  بر  صرفا  دارند  توقع  دارویی  شرکت های 
ویژگی های  از  فراتر  اموری  به  و  نباشند  متمرکز  داروها 
تجربه سلامت  کل  به  رسیدگی  برای  دارو  یک  عملکردی 
انسان ها هم توجه کنند. علاوه بر این، متخصصان پزشکی 
از شرکت های داروسازی درخواست دارند که بر آموزش های 
باکیفیت برای بیمار و پزشک، مسائل زیست محیطی و نیز 
 whole-body wellness( انسان  کلی  راهکارهای سلامت 
solutions( مشارکت کنند. به طور خاص، 9 نفر از هر ۱۰ 
باور  این  بر  بهداشتی  مراقبت های  و  پزشکی  متخصصان 
از  باید  بیوتکنولوژی  و  داروسازی  شرکت های  که  هستند 
درمان های  از  فراتر  بیماران  کلی  سلامت  بهبود  موضوع 
دارویی صرف حمایت کنند. 73 درصد این افراد هم اعلام 
نظیر  اقداماتی  با  باید  داروسازی  شرکت های  که  کرده اند 
حمایت همه جانبه از بیماران و عملکرد بهتر در حوزه های 
جامعه  در  خود  ارزش های  بر  اجتماعی  مسئولیت های 

بیفزایند.
به گفته استفانی مارکسی، رئیس شرکتی که این مطالعه 
برای  همیشه  دارویی  شرکت های  شهرت  داده،  انجام  را 

تجویزکنندگان مهم بوده است. 
فعالان  است  »سال ها  کرد:  عنوان  مصاحبه ای  در  وی 
و  خود  از  را  مشابه  سوال های  و  سوال  این  حوزه  این 
حد  چه  تا  دارویی  شرکت  شهرت  که  پرسیده اند  دیگران 
تأثیر  دارو  تجویز  برای  پزشکان  تصمیم گیری های  بر 

می گذارد؟«
مارکسی در این باره تاکید کرد: »به عنوان فردی که این 
شرکت ها  شهرت  گفته ام  همیشه  کرده  هدایت  را  مطالعه 
مهم است. اما اکنون شواهد محکمی از تأثیر این شهرت، 
میان  در  تجویز  تصمیم گیری های  بر  تأثیرگذاری  در  هم 
پزشکان و هم در اقدامات سیاست گذاران و تصمیم گیرندگان 

شرکت های بیوتکنولوژی و دارو داریم«.
اذعان می کند که همه گیری ویروس  این زمینه  وی در 
متخصصان  و  پزشکان  تصمیم گیری  روند  بر  کرونا 
او  است.  گذاشته  مهمی  تأثیرات  بهداشتی  مراقبت های 
می گوید همه گیری کووید فرصتی برای برخی شرکت های 
بزرگ دارویی ایجاد کرد تا خود را با اقدامتی مثبت مانند 
همکاری های مشارکتی برای رسیدن به درمان های بهتر و 
نه سودهای شخصی و  –و  به مصالح جمعی  اولویت  دادن 

زودگذر- متمایز کنند. 
به  »نمی توان  گفت:  خصوص  این  در  مارکسی  استفانی 
شرکت های دارویی که در دوران همه گیری ویروس کرونا 
اقدامات درخشانی انجام دادند بی توجه بود؛ و مشخص است 
که پزشکان هم متوجه این اقدامات شده اند و این موضوع بر 

تصمیم گیری های آنها تأثیر گذاشت.«
یکی دیگر از نکات برجسته گزارش این بود که محوریت 
بیمار، در صدر مهم ترین ویژگی هایی است که متخصصان 
 ۲ اولویت شماره  دارند.  توقع  دارویی  برند  یک  از  پزشکی 
اولویت  و  درمان  در  نوآورانه  راه حل های  زمینه  در  اقدام 

شماره 3 اقدامات پیگیرانه برای تکمیل داروها بود.
اما متخصصان چه اقدامات بیمارمحوری را از شرکت های 
برنامه های  افزایش  داروسازی توقع دارند؟ سه مورد اصلی 
حمایت از بیمار، تلاش برای ساده سازی اطلاعات پیچیده 
و  فیزیکی  تجربه های  درک  برای  بیشتر  تلاش  و  داروها 

احساسی بیماران در طی درمان است.
برخی  برای  نظرسنجی  این  نتایج  مارکسی،  گفته  به 
حوزه  فعالان  و  داروسازی  بازاریابان  شرکت ها،  مدیران  از 
ارتباطات شگفت آور بود که به طور خاص، شامل سه نتیجه 

برجسته بود.
اول، تأثیرگذارترین عامل در تجویز دارو، زمانی که همه 
عوامل بین داروها - مانند ایمنی، اثربخشی و قیمت – مشابه 
باشد، شهرت یک شرکت است و از طرف دیگر، شهرت بد 
برند  یک  که  می گذارد  تأثیر  پزشکان  بر  هم  شرکت  یک 

دارویی را تجویز نکنند.
دوم، شهرت شرکت حتی بیشتر از رابطه یک پزشک با 

یادداشت

طرح دارویار در معرض خطر
دکتر مجتبی سرکندی
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نماینده فروش و بازاریاب شرکت ها بر تصمیم تجویز داروها 
تأثیرگذار است.

از  پزشکان  خواسته  اصلی ترین  اینکه  )سوم(  نهایت  در 
 patient( بیمار  محوریت  با  اقدامات  دارویی  شرکت های 
centricity( است. که نشانگر این است که پزشکان و سایر 
شرکت های  آنچه  از  کامل  طور  به  حوزه  این  متخصصان 
آگاه  می دهند،  انجام  بیمار  بر  تمرکز  حوزه  در  داروسازی 

نیستند.
روابط   حوزه  فعالان  سایر  و  من  »برای  گفت:  مارکسی 
عمومی این نشانگر فرصت و نیازی برای کاوش عمیق تر در 
مفهوم محوریت بیمار و کشف معنای آن از نظر شرکت های 
خدمات  ارائه دهندگان  و  پزشکان  و  بیماران  دارویی، 
درمانی است.« مارکسی از راه های جدیدی که شرکت های 
اینکه برندهای خود را بیمارمحورتر کنند  داروسازی برای 
می گوید. به عنوان مثال، برخی از شرکت های داروسازی به 
همه کارمندان خود، صرف نظر از موقعیت و جایگاه اداری 
ارائه شبیه سازی ها،  با  بیماران  و کارشان، در مورد تجارب 
به اشتراک گذاشتن داستان های بیمار یا گذاشتن جلسات 

رودررو با بیماران، آموزش می دهند.
یکی دیگر از مسیرهای عملکرد بیمارمحور، مشارکت دادن 
اطلاع رسانی  و  طراحی  با  فرایندها  در  بیماران  جامعه 
کمپین هایی خاص آنها است: »آموزش در خصوص بیماری ها 

برای بیماران و مراقبان و پزشکان حیاتی است. بااین حال، 
اغلب این کمپین های آموزشی بدون داشتن اطلاعات واقعی 
و داشتن تجارب عینی بیماران یا پزشکان طراحی می شوند. 
جوامع  با  قابل اعتماد  روابط  ایجاد  برای  که  شرکت هایی 
بیماران و همکاری با آنها در برنامه هایشان وقت می گذارند، 

مؤثرترین و موفق ترین کمپین ها را اجرا می کنند.«
برنامه های  داروسازی  شرکت های  از  برخی  نهایت،  در 
در  همچنین  و  کمپین ها  راس  در  را  بیماران  از  حمایت 
می دهند  جای  خود  اجتماعی  شبکه های  و  وب سایت ها 
می کنند.  تسهیل  را  برنامه ها  این  با  بیماران  ارتباط  و 
واحدهای  به  نظرسنجی  یافته های  است  امیدوار  مارکسی 
شرکت ها  اجتماعی  مسئولیت  و  تبلیغات  و  روابط عمومی 
کمک کند تا بودجه و منابعی را که برای ایجاد و محافظت 
دریافت  داخل شرکت  در  دارند،  نیاز  از شهرت شرکتشان 
پیشبرد  برای  شرکت  خوب  شهرت  اهمیت  بر  او  کنند. 
»شرکت های  می گوید:  و  کرده  مجدد  تأکید  آن  موفقیت 
باید سرمایه گذاری در شکل  دادن و حفظ شهرت  دارویی 
خوب خود را در اولویت قرار دهند. نداشتن شهرت خوب 
به این معنی است که از یک اهرم تجاری تأثیرگذار غافل 
از آن، اگر مشکلاتی در مورد شهرت  شوید، یا حتی بدتر 
شرکت خود دارید، باید ریسک تأثیرات منفی این موضوع 

u».بر کسب وکار خود را بپذیرید
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در جلسه بررسی چالش ها و راهکارهای ساماندهی حوزه دارو مطرح شد: 

سیاست گذاری حوزه دارو به آینده نگری نیاز دارد
جلسه بررسی چالش ها و راهکارهای ساماندهی حوزه دارو 
با حضور رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
و  بیمه گر  سازمان های  اجرایی،  دستگاه های  نمایندگان 
میزبانی  به  خردادماه  دارو  صنعت  بخش خصوصی  فعالان 

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی برگزار شد.

مشکل دارو فقط تخصیص بودجه نیست
به گزارش روابط عمومی مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی، بابک نگاهداری، رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
در این جلسه با اشاره به الزامات سیاست گذاری جدید در 
دنیای امروز گفت: در بحث سیاست گذاری نمی توان صرفا 
با تخصیص بودجه و منابع انسانی، انتظار حل مشکلات را 
حالت  به  آسان،  حالت  از  سیاست گذاری ها  عملا  و  داشت 
پیچیده تبدیل شده و لازم است میان ذی نفعان یک حوزه 

برای حل مسئله تعامل لازم صورت گیرد.
اشاره  کرد  دارو  به دو مشکل عمده حوزه  ادامه  وی در 
و گفت: یک مشکل اساسی در حوزه دارو، بحث تخصیص 
مشکل  و  داروست  تولید  و  تامین  برای  مالی  منابع  بهینه 
دیگر نوعی شکست هماهنگی میان دستگاه های این حوزه 
بهداشت،  وزارتخانه های  میان  می رسد  نظر  به  که  است 
این  در  بودجه  و  برنامه  سازمان  و  مرکزی  بانک  اقتصاد، 

خصوص می بایست هماهنگی کافی وجود داشته باشد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس همچنین فعالیت بخش 
خصوصی در حوزه دارو و توجه به مشکلات آنها را یک امر 
ضروری دانست و بر اتخاذ سیاست های حمایتی از فعالان 

بخش خصوصی تاکید کرد.
نگاهداری افزود: در کنار این مسائل و مشکلات، همزمان 
دیدن حوزه های تامین، توزیع و مصرف هم ضروری است و 

نباید این فرآیندها را جدا از هم در نظر گرفت.

دارو  کمبود  دارویار،  بودجه  اصلاح  عدم  صورت  در 
قطعی است

دارو  و  غذا  سازمان  رئیس  محمدی  سیدحیدر  دکتر 
دارو  حوزه  در  دولت  عملکرد  به  اشاره  با  جلسه  ادامه  در 
گفت: یکی از اقدامات مثبت دولت در سال  گذشته اصلاح 
را  ترجیحی  ارز  توانستیم  امسال  و  بود  ارزی  سیاست های 

برای تجهیزات پزشکی و شیرخشک حفظ کنیم.
وی درخصوص طرح دارویار گفت: در اجرای طرح دارویار 
یک رشد قیمتی در حوزه دارو به وجود آمد و هزینه های 
با  اما  شد  برابر  چند  واردکننده  و  تولیدکننده  شرکت های 
اقدامات صورت گرفته، تلاش کردیم این افزایش هزینه از 

جیب مردم پرداخت نشود.
بانک  و  بانکی  دکتر محمدی گفت: سال گذشته شبکه 
نکرد  تامین  را  دارو  حوزه  برای  لازم  ارزی  اعتبار  مرکزی 
شرکت های  به  کافی  نقدینگی  شد  سبب  امر  همین  و 
مشکلاتی  دارو  تولید  بخش  در  و  نرسد  دارو  تامین کننده 

برای تولیدکنندگان به وجود آمد.
دارو،  حوزه  در  ما  اصلی  مشکلات  از  یکی  افزود:  وی 
است. ÷÷در  دارو  تولیدکننده  نقدینگی شرکت های  تامین 
سال ۱۴۰۱ بودجه طرح دارویار ذیل بخش هدفمندی قرار 
گرفت و اما تمام اعتبار آن تامین نشد. امسال نیز متاسفانه 
این عدد ذیل حوزه هدفمندی قرار گرفته و در صورت عدم 

اصلاح این رویه، کمبود دارو قطعی است.
رئیس سازمان غذا و دارو با اعلام میانگین ارز دریافتی 
حوزه دارو، افزود: لازم است این عدد با افزایش نرخ تورم 
نرخ  با  متناسب  آن،  افزایش  میزان  و  یابد  افزایش  سالانه 

تورم باشد.
و  ارزی  تبادلات  به  ما  کار  امروز  گفت:  محمدی  دکتر 
شده،  تبدیل  دارو  برای  لازم  ارز  کردن  پیدا  برای  مکاتبه 
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درحالی که وظیفه ذاتی سازمان غذا و دارو چنین اقداماتی 
نیست.

از  برخی  به  از صحبت های خود،  دیگری  بخش  در  وی 
اشاره  دارو  وضعیت  ساماندهی  برای  مناسب  راهکارهای 
کرد و گفت: یکی از اقدامات لازم این است که باید ردیف 
دارو در بودجه اصلاح شود و به جای بخش هدفمندی، ذیل 
بخش بودجه عمومی قرار گیرد و مبلغ اعتبار آن حداقل به 

۱۰۵ هزار میلیارد تومان برسد.
دکتر محمدی تسویه بدهی های دولت به مراکز درمانی 
و سازمان های بیمه گر را یکی دیگر از راهکارهای لازم برای 
عملکرد  به  اشاره  با  و  دانست  دارو  مالی  حوزه  ساماندهی 
افزود:  دارو  و  بر عملکرد سازمان غذا  نظارتی  سیستم های 
دارو  حوزه  مدیران  از  را  عمل  جرات  نظارتی  سیستم های 
گرفته اند و به نظر می رسد نوعی بدبینی به مدیران و فعالان 

این حوزه وجود دارد که لازم است اصلاح شود.
را  نیکو  شرکت  طریق  از  دارو  ارز  تامین  همچنین  وی 
یکی دیگر از مشکلات این حوزه دانست و اصلاح این رویه 
را یکی از عوامل موثر در روند تخصیص ارز مورد نیاز دارو 

دانست.

اصلی  بازیگران  نقش آفرینی  بدون  سیاست گذاری 
بی معناست

دکتر محمد رئیس زاده رئیس کل سازمان نظام پزشکی 
نیز در این جلسه اظهار داشت: عمده  تصمیمات ما مبتنی بر 
عرضه است و حجم تدابیر ما در حوزه تقاضا کمتر از حوزه 
عرضه است، درحالی که باید به مسائلی مانند حجم مصرف 

دارو توسط مردم، نیاز مردم و تقاضای دارو نیز توجه کرد.
وی با اشاره به فرآیند تصمیم گیری در کشور ادامه داد: 
اجتماعی  فشارهای  زیر  ما  لحظه ای  تصمیمات  از  بخشی 

صورت می گیرد و به مرحله اجرا توجهی نمی شود، اما باید 
توجه داشت سندی که در مقام عمل قابل اجرا نباشد، حتی 

اگر سند کامل و دقیقی باشد، هیچ فایده ای ندارد.
اضافه  منافع  تعارض  موضوع  طرح  با  رئیس زاده  دکتر 
کرد: بحث تعارض منافع در کشور ما بد معنا شده است، 
تصمیم گیران ما در حوزه های مختلف باید افراد متخصصی 
ذی نفع  فعالیت شان  حوزه   در  است  لازم  حتما  اما  باشند، 

نباشند که دچار پدیده تعارض منافع نشویم.
رئیس کل سازمان نظام پزشکی گفت: لازم است بازیگران 
باید  بها داده شود،  به آن ها  اصلی هر حوزه دیده شوند و 
بدانیم که بدون نقش آفرینی بازیگران اصلی، تصمیم گیری 

و سیاست گذاری بی معناست.

 کارخانه های داروسازی ما به ترکیه می روند
سندیکای  هیات مدیره  عضو  خیرآبادی  مرتضی  دکتر 
با  جلسه  این  در  ایران  انسانی  داروهای  صنایع  صاحبان 
بررسی صنعت دارو در کشورهای منطقه گفت: در منطقه 
خاورمیانه کشور ما کامل ترین سیستم تولید، توزیع و پخش 
دارو را دارد و وضعیت کشورهای منطقه با کشور ما قابل 
مقایسه نیست و بعد از ۲۰ سال، صنعت داروی ما به قدرت 
اول منطقه تبدیل شده است، اما برخی در حال تلاش برای 

زمین زدن این صنعت هستند.
انتقال  برای  تلاش  حال  در  ترکیه  داد:  ادامه  وی 
به  تا  و  است  خودش  کشور  به  ما  داروسازی  کارخانه های 
امروز چند کارخانه  داروسازی ما را به صورت کامل به کشور 

خود منتقل کرده است.
دکتر خیرآبادی صنعت داروسازی در کشور را یک صنعت 
مهاجرپذیر توصیف کرد و ادامه داد: با دارو و سرمایه گذاری 
روی آن می توانیم در تمام کشورهای منطقه حضور فعال 
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داشته باشیم.
این عضو هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران با انتقاد از قوانین مالیاتی موجود در حوزه دارو 
گفت: سال گذشته ۴ بار مالیات بر ارزش افزوده دارو تغییر 
کرده و در عرض ۴ ماه دو لایحه راجع به مالیات دارو به 

مجلس رفته که چنین امری غیرکارشناسی است.
دارو  امر  در  سازمان  و  نهاد   ۲۲ افزود:  خیرآبادی  دکتر 
دخیل هستند و هرکدام از این سازمان ها به دنبال اجرای 
حرف و برنامه  خود هستند و در چنین شرایطی لازم است 
اول  حرف  دارو  و  غذا  سازمان  و  شود  نوشته  آیین نامه ای 
را در حوزه دارو بزند و سایر نهادها با سازمان غذا و دارو 

هماهنگ باشند.

صرفه  تولیدکنندگان  برای  دارو  در  قیمت گذاری 
اقتصادی ندارد

صاحبان  سندیکای  نایب رئیس  پیرصالحی  مهدی  دکتر 
صنایع داروهای انسانی ایران نیز در این جلسه سه معضل 
اساسی در حوزه دارو را تامین ارز، نقدینگی و قیمت گذاری 
اجرای  از  بانک ها  نقدینگی،  حوزه  در  افزود:  و  دانست 
آنها  اجرای  به  حاضر  و  می زنند  باز  سر  موجود  مصوبات 
فشار  دولت  سوی  از  نیز  قیمت گذاری  بحث  در  نیستند. 
قیمت گذاری ها  و  می شود  وارد  تولیدکنندگان  بر  زیادی 

برای تولیدکنندگان صرفه اقتصادی ندارد.
وی گفت: متاسفانه در کشور ما مساله دارو یک مساله  
حیاتی به حساب نمی آید و در این حوزه آینده نگری خاصی 
نداریم و برای ۱۰ سال آینده برنامه ای نداریم و نهایتا تمام 
تامین  را  امروز  داروی  می توانیم  فقط  بکنیم،  را  تلاشمان 

کنیم. دکتر پیرصالحی افزود: تا زمانی که بخش خصوصی 
موردتوجه قرار نگیرد و به آن بها داده نشود، مشکلات حوزه 

دارو همچنان حل نشده باقی خواهند ماند.

 نقدینگی اصلی ترین چالش زنجیره تامین دارو است
دانشگاه  داروی  و  غذا  معاون  سلام زاده،  جمشید  دکتر 
با اشاره به  این جلسه  نیز در  علوم پزشکی شهید بهشتی 
وضعیت  در  گفت:  تأمین  زنجیره  چالش های  و  مشکلات 
داروخانه ها  نمی دهند،  را  داروخانه ها  پول  بیمه ها  موجود، 
توزیع کنندگان  و  نمی دهند  را  دارو  توزیع کنندگان  پول 
نیز پول تامین کننده ها را نمی دهند و در مجموع تعاملات 

نامناسبی میان ارکان این زنجیره تامین به وجود می آید.
وی راه حل اصلی این مشکلات را تزریق نقدینگی لازم به 
سیستم دانست و گفت: در خود وزارت بهداشت نیز معاونت 
درمان، معاونت بهداشت و سایر بخش ها در حوزه دارو نقش 

دارند و صرفا سازمان غذا و دارو نقش آفرین نیست.
نیز  تجویزکنندگان  و  پزشکان  افزود:  سلام زاده  دکتر 
باید در یک چارچوب خاص دارو تجویز کنند؛ درحالی که 
در حوزه تجویز و مصرف دارو نظارت کافی وجود ندارد و 
سیستم دارو در کشور ما شبیه یک قیف وارونه است، در 
هیچ جای دنیا سرم و آمپول در داروخانه های سطح شهر 
توزیع نمی شود و صرفا در مراکز درمانی امکان تجویز این 

اقلام وجود دارد.

ادغام بیمه ها مشکلات سازمان های بیمه گر را کاهش 
می دهد

بهمن صبور نماینده انجمن داروسازان نیز در این جلسه 
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پایدار  مالی  منابع  متاسفانه  دارویار  طرح  در  داشت:  بیان 
برای اجرای طرح تدارک دیده نشده و صرفا پس از گذشت 

چند ماه، مشکلات حوزه دارو مجددا به وجود آمدند.
وی گفت: به خاطر مصوبه هیئت مقررات زدایی وزارت 
اقتصاد در خصوص تأسیس داروخانه، در عرض یک سال 
شد  افزوده  کشور  داروخانه های  تعداد  به  داروخانه   3۰۰۰
و  داشتند  بی سابقه ای  نیز رشد  توزیع کننده  و شرکت های 

صنعت دارو را تحت تاثیر قرار داده اند.
صبور با انتقاد از مصوبه شورای عالی بیمه گفت:  امسال 
شورای عالی بیمه بودجه دارو را صفر اعلام کرده و بودجه 
آن را ذیل حوزه درمان قرار داده است و در چنین شرایطی 
معاونت درمان وزارت بهداشت هم باید در این حوزه بیاید 

و پاسخگو باشد.
نماینده انجمن داروسازان ادامه داد: تا زمانی که بیمه ها 
باشد،  نداشته  وجود  پایه  بیمه  یک  و  نشوند  ادغام  هم  با 
همین  و  شد  نخواهند  حل  بیمه گر  سازمان های  مشکلات 

روند فعلی ادامه خواهد یافت.

سیستم نظارتی سازمان غذا و دارو باید تقویت شود
منصور نکویی نیا مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری دارویی 
تامین با ارائه آماری از فعالیت این شرکت گفت: این نهاد 
۱۰ شرکت تولید کننده دارو دارد که 3۰ درصد تولید داروی 
کشور را بر عهده دارند و در حوزه توزیع شرکت های این 

نهاد 3۰ درصد توزیع داروی کشور را انجام می دهند.
وی گفت: مشکلات حوزه دارو یک شبه به وجود نیامده 
است و در طول زمان به این نقطه رسیده ایم و در طول این 
مدت همواره بحث تخصیص ارز یکی از مشکلات همیشگی 
صنعت دارو بوده است، به طوری که در حال حاضر از ۱3۵ 
میلیون ارز تخصیصی، تنها ۱۵ میلیون دلار آن اختصاص 
بانک مرکزی مستقیما مسئولیت  است  یافته است و لازم 

تخصیص ارز تامین مواد اولیه را بر عهده بگیرد.
افزود:  نظارتی سازمان غذا و دارو  به نقش  اشاره  با  وی 
این سازمان باید در دو حوزه  تولید و توزیع، نظارت کلان 
خود را تقویت کند و مانع از بروز آشفتگی های موجود در 

این فرآیندها شود.
نکویی نیا افزود: با وجود تمام مشکلات موجود، همچنان 
بر اساس سیاست های سازمان غذا و دارو تولید خود را ادامه 
داده ایم و سال گذشته حتی یک روز هم در فرآیند تولید 

داروی ما وقفه ایجاد نشد.

نرم  دست وپنجه  فرهنگی  مشکلات  با  دارو  حوزه 
می کند

رضا مسائلی نماینده سازمان نظام پزشکی در این جلسه 
بیان داشت: مشکلی که کشور ما امروز در حوزه دارو با آن 
مواجه است، یک مشکل فرهنگی است ، به طوری که هرکدام 
کسب  و  نظر  اعمال  دنبال  به  دستگاه ها  و  سازمان ها  از 
منفعت خود هستند، همچنین در بسیاری از مسائل، میان 
در  دیده می شود، حتی  دستگاه ها هم پوشانی مسئولیت ها 
خود وزارت بهداشت هم میان بخش های مختلف وزارتخانه 

هماهنگی کافی وجود ندارد.
دارو  حوزه  در  شفافیت  موضوع  به  اشاره  با  مسائلی 
فرآیندها  در  شفافیت  عدم  با  دارو  حوزه  در  کرد:  اضافه 
مواجه هستیم و اطلاعات و داده ها در دسترس عموم قرار 
قیمت گذاری  درحالی که  نمی شوند،  منتشر  و  نمی گیرند 
شرکت ها  محصولات  قیمت  افزایش  چگونگی  و  شرکت ها 

باید به طور کامل شفاف سازی شود.
داد:  ادامه  همچنین  پزشکی  نظام  سازمان  نماینده 
متاسفانه هیچ کدام از بندهای ابلاغی مقام معظم رهبری در 
حوزه سیاست گذاری سلامت اجرایی نشده است و باید در 

تصمیم گیری ها به این مهم توجه شود.

گـــــــزارش



30

متعهد به   پرداخت بودجه طرح دارویار هستیم
رضا عوض پور، رئیس امور سلامت و رفاه اجتماعی سازمان 
برنامه و بودجه نیز گفت: دارو یک پدیده چندوجهی است 

و لازم است در همه  ابعاد مورد بحث و بررسی قرار گیرد.
وی افزود: بر خلاف نظر سایر دوستان، در بودجه، جای 

دارو به درستی ذیل قانون هدفمندی قرار گرفته است.
عوض پور ادامه داد: در سال های گذشته ارزی که به دارو 
تخصیص داده می شد، صرف خرید خوراک دام و تجهیزات 
بودجه  از  انحرافاتی  چنین  که  بود  لازم  و  می شد  صنعتی 

رصد و بررسی شوند.
با  کرد  امیدواری  ابراز  بودجه  و  برنامه  سازمان  نماینده 
و  متعهد  امسال  بودجه،  ناترازی  میلیارد  هزار  وجود 3۰۰ 
مصمم به پرداخت 69 هزار میلیارد تومان بودجه  تخصیصی 

به طرح دارویار هستیم.

حداقل  با  پزشکی  اقلام  و  دارو  ترخیص  برای  تلاش 
اسناد

فرود عسگری معاون امور گمرکی گمرک ایران با بررسی 
مشکلات گمرکی حوزه دارو بیان داشت: مشکل تامین ارز 
یکی چالش های اصلی حوزه دارو است که در بحث گمرک 
گمرکی  امور  است.معاون  اثرگذار  نیز  داروها  ترخیص  و 
گمرک ایران گفت: در حال حاضر فهرست اعلامی وزارت 
کالای  عنوان   3۰۰۰ از  بیش  با  تجارت  و  معدن  صنعت، 
اساسی ازجمله دارو، در اولویت ترخیص هستند و بر اساس 
مصوبه شورای عالی امنیت ملی، 9۰ درصد آن ها ترخیص 
با  از این کالاها  می شود و تلاش ما این است که بسیاری 

حداقل اسناد ترخیص شوند.

سیاست های حوزه دارو نیازمند تحول است
غیرمستقیم  درمان  مدیرکل  غفاری  شهرام  دکتر 
در  موجود  مشکلات  طرح  با  اجتماعی  تامین  سازمان 
تصمیم گیری  الگوی  داشت:  اظهار  کشور  بیمه ای  نظام 
مشکلات  امر،  ابتدای  در  که  است  طوری  ما  کشور  در 
مداخلات  است  لازم  و  نمی شود  دیده  رو  پیش  احتمالی 

بگیرد. با مسئله صورت  متناسب 
وی با اشاره به اینکه دارو را نباید به تنهایی معنا کرد، 
خاطرنشان  شود،  معنا  سلامت  نظام  دل  در  باید  بلکه 
و  بازبینی  نیازمند  دارویی  حوزه   سیاست های  کرد: 
تحول هستند و متاسفانه ما آدرس های غلط می دهیم و 
تصمیمات ما نیز بر اساس همان آدرس های غلط گرفته 

می شود.
درصد   6۰ از  بیش  امروز  داد:  ادامه  غفاری  دکتر 
اجتماعی  تامین  بیمه  پوشش  تحت  تهران،  جمعیت 
این  با  دارویار متناسب  منابع طرح  اما متاسفانه  هستند، 
این  تخصیص  است  لازم  و  نشده  توزیع  پوشش  درصد 

منابع، به نسبت جمعیت و ارائه خدمات باشد.

نگاه ما به دارو باید یک نگاه اقتصادی باشد
پخش  انجمن  هیات مدیره  رئیس  هاشمی  ابراهیم  سید 
دارو  اینکه  بیان  با  جلسه  این  در  نیز  ایران  مکمل  و  دارو 
با  برتر  این صنعت  افزود:  است،  برتر  ما، صنعت  در کشور 
گذشته   سال  به طوری که  روبه روست،  فراوانی  مشکلات 
برای  اما  بود،  و دستمزد ۴8 درصد  افزایش حقوق  میزان 
تصویب  به  افزایش  درصد   ۱9 رقم  دارو  قیمت  افزایش 
حقوق،  افزایش  درصد   ۲8 کنار  در  نیز  امسال  رسید. 
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دارو صفر درصد در نظر گرفته شده است  قیمت  افزایش 
با  به هیچ وجه  درصدهایی  چنین  که  است  واضح  کاملا  و 

یکدیگر متناسب نیستند.
ضروری  امری  را  دارو  به  اقتصادی  نگاه  داشتن  وی 
افزایش قیمت  با  افزایش قیمت دارو  ادامه داد:  دانست و 
هزینه های  افزایش  و  پرسنل  حقوق  افزایش  ماشین آلات، 

جاری شرکت های پخش متناسب نیست.
سال های  در  ارزی  سیاست های  به  اشاره  با  هاشمی 
چندین  اشتباه  به  ما،  بانکی  ساختار  در  گفت:  گذشته 
با  و  شد  گرفته  نظر  در  دولتی  ارز  ذیل  دارو،  ارز  سال 
تولیدکننده  ارزی جدید، شرکت های  اجرای سیاست های 
افزایش چندبرابری هزینه ها مواجه شدند و  با  به یک باره 
از تامین این اختلاف قیمتی به وجود آمده ناتوان شدند.

لزوم هماهنگی سایر نهادها با سازمان غذا و دارو
محمود بیگلر معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی 
تهران با تبیین نقش سازمان غذا و دارو در تصمیم گیری ها 
با سازمان غذا و دارو است،  گفت: اگر تولیت تامین دارو 

لازم است به آن بها داده شود، 
می خواهد،  که  نهادی  و  سازمانی  هر  متأسفانه  اما 
می کند،  دخالت  دارو  و  غذا  سازمان  کار  در  به راحتی 
و  غذا  سازمان  با  دیگر  سازمان های  تمام  باید  درحالی که 
یکی  را  دارو  منطقی  مصرف  بیگلر  باشند.  هماهنگ  دارو 
و  دانست  دارو  تامین  زنجیره  در  تاثیرگذار  موضوعات  از 
خاطرنشان کرد: در بحث آنتی بیوتیک ها، تجویز و مصرف 
بی رویه، بازار را به هم ریخته است و لازم است بر این حوزه 

نیز نظارت کافی صورت بگیرد.

عدم تامین نقدینگی علت اصلی تاخیر در برداخت 
تعهدات بیمه ای است

سعید معنوی معاون دبیرخانه شورای عالی بیمه سلامت 
با طرح مسائل موجود در سازمان های بیمه گر، گفت: 8۵ 
تامین  دولت  از طرف  بیمه سلامت  سازمان  منابع  درصد 
می شود و اگر در پرداخت بدهی ها تاخیری وجود دارد، به 

دلیل عدم تامین نقدینگی لازم است.
وی گفت: با اجرای طرح دارویار، سهم ۲3 درصدی دارو 
در هزینه های ما به ۴3 درصد افزایش یافته است که نشان 
بیمه گر  سازمان های  برای  بیشتر  مالی  بار  یک  ایجاد  از 
مختصر  و  کلی  دارویار  طرح  مستندات  همچنین  است، 
است و لازم است به صورت دقیق، وظیفه نهادهای مختلف 
بتوانند  نهادها  و  شود  مشخص  بیمه  عالی  شورای  مانند 

حدود وظایف و اختیارات خود را در نظر بگیرند.
در  اسلامی  شورای  مجلس  پژوهش های  مرکز  رئیس 
اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  ورود  به  اشاره  با  پایان 
به  جلسه  این  برگزاری  کرد:  خاطرنشان  دارو  موضوع  به 
پژوهش های  مرکز  و  گرفته  قالیباف صورت  آقای  دستور 
مجلس می تواند در لایه های میان بخشی نهادها، در حل 
جلسه  این  در  همچنین  باشد.  اثرگذار  مشکلاتی  چنین 
پژوهش های  مرکز  توسط  سیاستی  بسته  یک  شد  مقرر 
تمام  که  شود  تدوین  و  تهیه  اسلامی  شورای  مجلس 
مانند  مسائلی  دارو،  مصرف  و  توزیع  تولید،  بخش های 
نحوه هماهنگی دستگاه های دولتی مختلف، تامین مالی، 
را در  و...  تولیدکننده دارو  مشکلات گمرگی شرکت های 
و  بحث  مورد  جلسه  این  اعضای  از  منتخب  کارگروهی 

u.بررسی قرار دهد
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مقاله علمی
مارکت اکسس در صنعت دارو چگونه تعریف می شود؟

 Market access  آشنایی با فرآیند
دکتر صدرا ندیمی: دستیار اقتصاد و مدیریت دارو، پژوهشگر پاسارفارما 

مفهوم کلی مارکت اکسس عبارت است از مجموعه فعالیت های یک بنگاه اقتصادی جهت دسترسی به بازارهای داخلی 
و بین المللی به منظور فروش کالا و یا خدمت با قیمت بهینه. در صنعت دارو نیز، مارکت اکسس به مجموعه فعالیت های 
یک کمپانی جهت تامین دسترسی به داروهای ایمن و اثربخش مورد نیاز جوامع به طور مداوم، سریع و پیوسته می شود. به 
عبارت دیگر، رساندن داروی مناسب به بیمار واجد شرایط در زمان مناسب و حتی الامکان در قیمت مناسب. در این حوزه، 

3 رکن اصلی عبارتند از:
)Access( ۱. دسترسی سریع، مداوم و پایدار بیماران واجد شرایط به دارو و درمان مناسب

)Acceptability( ۲. تولید داده ها و شواهد و تبادل آن با ذی نفعان به منظور ورود به فهرست های دارویی و بیمه
)Affordability( 3. اطمینان از قیمت گذاری و پوشش بیمه ای عادلانه جهت کالا و خدمت مدنظر

جهت  خود  محصولات  بیمه ای  پوشش  و  قیمت گذاری  جهت  مدونی  استراتژی های  بایستی  کمپانی  هر  منظور،  بدین 
جایگیری هرچه بهتر در بازارهای هدف تدوین نماید تا ضمن تسهیل دسترسی مردم به محصولات، سودآوری شرکت نیز 

تضمین گردد.

عملکرد مارکت اکسس در صنعت داروسازی
تصویر زیر )3(، خلاصه ای از مراحل مارکت اکسس را نمایش می دهد:

به طور معمول، پروسه مذکور با ارائه مستندات و شواهد پیرامون ایمنی، اثربخشی و هزینه-اثربخشی فرآورده مدنظر جهت 
اخذ تاییدیه از نهاد رگولاتوری کشور هدف آغاز می گردد. سپس، مذاکرات با ذی نفعان مختلف جهت قیمت گذاری، پوشش 
بیمه ای و قرارگیری دارو در گایدلاین های معتبر درمانی انجام شده و درنهایت در سطح خرد، متقاعدسازی پزشکان جهت 

نسخه نویسی دارو صورت می پذیرد. 
•سازمان غذا و دارو: ورود به فهرست، قیمت گذاری )مختص کشورهایی مثل ایران که قیمت گذاری دستوری دارند(

•سازمان های بیمه گر: پوشش بیمه ای و اطمینان از Affordability دارو
•کمیته های بالینی و پزشکان: گایدلاین های درمانی و نسخه نویسی دارو

•دانشگاه ها و انجمن های علمی: مستند سازی ایمنی، اثربخشی و هزینه-اثربخشی فرآورده
فازهای مختلف چرخه عمر محصول  در  و  اجرا  تا  استراتژی  از  اکسس  مارکت  فرآیند  مراحل کلی   ،)۲( بالا  تصویر  در 

قابل مشاهده است.
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عملیات مارکت اکسس در صورتی منجر به خلق ارزش می شود که فرآیندهای زیر را اجرا نماید:
۱. شناسایی ارزش و نیازهای موجود در بازار سلامت بر اساس ترجیحات بیماران و پزشکان

۲. انتقال اطلاعات به دست آمده به واحدهای بازاریابی و تحقیق و توسعه جهت اتخاذ تصمیم نهایی
3. تولید شواهد پشتیبان توسط داده های مطالعات ارزیابی اقتصادی و بالینی 

۴. ایجاد ارتباط میان الزامات در سطح بین المللی و نیازها در سطح ملی
۵. در نظر گرفتن خاص بودن اکوسیستم هر نظام سلامت و انطباق با شرایط آنها

ارتباط  داروها  بیمه ای  پوشش  و  قیمت گذاری  با  اکسس  مارکت  عملیات  که  گفت  می توان  شد،  اشاره  که  همان گونه 
تنگاتنگی دارد. روش های مختلفی جهت قیمت گذاری دارو معرفی شده است که یکی از مرسوم ترین آنها در کشورهایی 
همچون انگلیس، فرانسه، آلمان و... قیمت گذاری مرجع است. در بحث پوشش بیمه ای نیز، کشورها با سیستم های ارزیابی 
 NICE )National مختلف، عملکرد متفاوتی از خود نشان می دهند. برای مثال در انگلستان، موسسه )HTA( فناوری سلامت
Institute of Health and Care Excellence(، که زیرمجموعه نظام سلامت )NHS( است، در این مسئله نقش موثری ایفا 

می کند.
در ایران نیز، کمیته قیمت گذاری سازمان غذا و دارو مسئول قیمت گذاری فرآورده های دارویی است. بر اساس آخرین 
برای  بیوسیمیلاری که  یا  برند ژنریک و داروهای ژنریک  وارداتی،  برای داروهای  این سازمان، روش قیمت گذاری  ضابطه 
 cost-plus نخستین بار در کشور تولید می شوند بر مبنای قیمت گذاری مرجع بوده و برای سایر داروهای ژنریک به شیوه
است. لازم به ذکر است، سقف قیمت گذاری داروهایی که برای اولین بار به فهرست داروهای ایران اضافه می شوند، قیمت 
تعیین شده در کمیته ارزیابی فناوری های سلامت سازمان غذا و دارو و شورای بررسی و تدوین داروهای ایران خواهد بود و 

این قیمت نباید از حداقل قیمت دارو در کشورهای مرجع بیشتر باشد.
فرآیند پوشش بیمه ای دارو نیز با ارسال درخواست شرکت تولیدکننده/ واردکننده به همراه مستندات هزینه-اثربخشی 
فرآورده مدنظر به سازمان های بیمه  پایه )تامین اجتماعی، بیمه سلامت، نیروهای مسلح و...( آغاز می شود. سازمان بیمه 
ضمن بررسی مدارک مذکور، مطالعه تحلیل اثر بودجه ای انجام داده و ضمن درنظر گرفتن سطح مطالبه عمومی و همچنین 

توصیه جامعه پزشکی تصمیم گیری نهایی را در این رابطه انجام خواهد داد.

چالش ها
برخی از مهم ترین چالش ها در زمینه مارکت اکسس عبارتند از:

۱. سخت گیری نظام های سلامت و صندوق های بیمه در پذیرش داروهای جدید به منظور بهینه سازی مخارج سلامت و 
درنتیجه افزایش هزینه های مرتبط با تولید شواهد بالینی و هزینه-اثربخشی داروها

۲. رشد و گسترش صنعت سلامت و درنتیجه افزایش تعداد بازیگران و ذی نفعان این بخش در داخل و خارج نظام سلامت 
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که نیازمند صرف زمان و هزینه جهت اتخاذ راهبرد صحیح برخورد با هرکدام است.
دارد،  اشاره  سیستم  یک  مختلف  اجزای  هماهنگی  عدم  و  جزیره ای  فعالیت  معضل  به  که  Silo mentality؛  پدیده   .3
به طوری که هر جزء سیستم اطلاعات خود را با سایر اجزا به اشتراک نگذاشته و متقابلًا از داده های آن اجزا ناآگاه است. 
به طور معمول ساختار نظام های سلامت شفاف نبوده و به اشتراک گذاری اطلاعات میان بخش های مختلف به دلیل مسائل 
محرمانگی، نقض حریم شخصی و رقابت های موجود به سختی صورت می پذیرد. عدم وجود نگاه سیستمیک و یکپارچه در 

این بخش، مانع از اثبات نقش و ارزش پول در خلق نوآوری می شود.

هوش مصنوعی در مارکت اکسس
پیشرفت های اخیر هوش مصنوعی در زمینه های مختلف بر دنبال کنندگان آن پوشیده نیست. تسریع استخراج و تحلیل 
شواهد بالینی، داده های کارآزمایی های بالینی و اطلاعات بازار ازجمله مهم ترین کاربردهای هوش مصنوعی در حیطه مارکت 

اکسس تلقی می شود. با استفاده از هوش مصنوعی، دو چالش عمده کنونی در حیطه مارکت اکسس قابل حل خواهد بود: 
۱. پیش بینی پیامدهای بالینی یک درمان مشخص در بیماران 

)Clustering( ۲. تعریف زیرگروه های معنی دار بیماران از طریق متدهای خوشه سازی
لازم به ذکر است که این مسئله با چالش های اخلاقی و فنی زیادی مواجه خواهد شد و یکی از مهم ترین چالش ها، مسئله 

u.حریم خصوصی خواهد بود

منابع:
pharmaintelligence.informa.com .1

mtechaccess.co.uk/pharma-market-access .2
prmaconsulting.com/blog/what-is-market-access .3

pharmalex.com/pharmalex-departments/market-access .4
۵. ضابطه قیمت گذاری سازمان غذا و دارو۱۴۰۰
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دلیل  به  می گویند  آمریکایی  پزشکان  از  نیمی  از  بیش 
تاثیرگذاری شبکه های اجتماعی، تصوراتشان از داروها تغییر 
می کند. بر اساس نظرسنجی جدیدی که توسط Sermo و 
به  می توانند  اجتماعی  رسانه های  شده،  انجام   LiveWorld
همان اندازه ای که بر عموم مردم تأثیر دارند، بر پزشکان هم 

تأثیر بگذارند.
در بررسی های انجام شده در این تحقیق  که در آن بیش 
از ۵۰ پزشک فعال در حوزه  بازاریابی داروسازی و بیش از 
۲۰۰ پزشک آمریکایی حضور داشتند، بیش از نیمی از آنها 
)۵7 درصد( معتقد بودند که در بسیاری از موارد )حداقل 
دلیل  به  دارو  یک  از  اولیه شان  تصورات  موارد(  برخی  در 

محتواهای رسانه های اجتماعی تغییر کرده است.
نتایج این تحقیق همچنین تأثیر قوی شبکه های اجتماعی 
شبکه های  و  پزشکی  مداوم  آموزش  تجویز،  عادات  بر  را 

حرفه ای پزشکان نشان داد.
با آنها مصاحبه شده،  9۴ درصد از بازاریابان دارویی که 
حوزه  در  مهم  کانال  یک  اجتماعی  شبکه های  گفتند 
 HCP)healthcare( درمانی  خدمات  ارائه دهنده  افراد 
این  از  درصد   9۰ به طوری که  هستند،   professionals
بازاریابان در بودجه فعالیت های خود در این حوزه در سال 

۲۰۲3 میلادی شبکه های اجتماعی را گنجانده اند. 
علاوه بر این، از بین آن دسته از بازاریابانی که شبکه های 
دارند،  خود  بودجه  در  سرفصلی  به عنوان  را  اجتماعی 
شده  گرفته  نظر  در  هزینه های  کردند  گزارش  درصد   ۵۰
شبکه های اجتماعی آنها نسبت به سال قبل افزایش  یافته و 
حتی یک مورد هم کاهش این بودجه را گزارش نکرد. حدود 
9۲ درصد از بازاریابان دارویی مورد بررسی قرار گرفته نیز 
در مورد نقش حیاتی که رسانه های اجتماعی در تأثیرگذاری 
پزشکان متخصص  با  دارند  درمانی  و  بالینی  تصمیمات  بر 

موافق بودند.
را  خود  وقت  پزشکان  که  است  این  مهم  پرسش  حال 
انتخاب های  می گذرانند؟  اجتماعی  شبکه های  کدام  در 
چون  تخصصی تری  و  بسته تر  جوامع  شامل  پزشکان  برتر 

Doximity و Sermo  برای بحث در خصوص مسائل علمی 
و بالینی و حرفه ای بود. در واقع، ۴۱ درصد از پزشکان تغییر 
  Sermo دیدگاه خود در مورد یک دارو بر اساس محتواهای
و 33 درصد بر اساس محتواهای Doximity گزارش کردند. 
پزشکان می گویند به این دو پلتفرم خاص گروه های درمانی 
و  دارند  بیشتری  اعتماد  فیس بوک،  یا   TikTok به  نسبت 
بیشتر اطلاعات خود را از گروه های این شبکه های اجتماعی 
دریافت می کنند. بااین حال، پزشکان از پلتفرم های شبکه های 
اجتماعی عمومی نیز استفاده می کنند. کمی بیش از نیمی از 
آنها صفحاتی در فیس بوک دارند. 3۵ درصد هم گفتند که از 
لینکدین اطلاعیه ها و اخبار حرفه ای و ارائه های کنگره ای را 
دریافت می کنند و 6۲ درصد هم گزارش کردند از توئیتر برای 
دنبال کردن اخبار و تازه های درمان و اتفاقات بیمارستانی و 

حرفه ای استفاده می کنند.
پزشکان همچنین سایر اینفلوئنسرهای حرفه ای )پزشکان و 
سایر افراد تأثیرگذار حوزه بهداشت و درمان( را در پلتفرم های 
اجتماعی دنبال می کنند. پزشکان این گروه اینفلوئنسرها را 
بر اساس اعتبار آنها )۲7 درصد(، دانش آنها از یک موضوع 
)۲6 درصد( و محتوای مرتبط آنها )۲6 درصد( دنبال می کند. 
با مشاهده ارزش اینفلوئنسرها، ۵6 درصد از تصمیم سازان و 
اینفلوئنسرهای  سیاست گذاران دارویی اظهارنظر کردند که 
دیجیتال را در برنامه های سال ۲۰۲3 خود قرار خواهند داد.

شبکه های اجتماعی عامل جدی و ضروری در بازاریابی و 
ترویج محصولات و خدمات در حوزه سلامت هستند. دنی 
فلمبرگ، نایب رئیس استراتژی شرکت و نویسنده نظرسنجی 
بیانیه  یک  در   ،LiveWorld مجموعه  توسط  شده  انجام 
قابل  به طور  اجتماعی  »شبکه های  است:  آورده  مطبوعاتی 
ملاحظه ای در سال ۲۰۲3 میلادی گسترش می یابند و بعد 
از آن در صنعت دارو مورد پذیرش، بودجه بندی و برنامه ریزی 
قرار خواهند گرفت. بازاریابان این حوزه به دسترسی وسیع، 
تأثیرگذاری در متقاعدسازی، ارتباطات نفربه نفر و بی واسطه 

u».بودن آنها باور دارند

fiercepharma :منبع
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نتایج یک نظرسنجی مشخص کرد:

تاثیر رسانه های اجتماعی بر رفتار پزشکان 
ترجمه: سیما هاشمی 



هلدینگ صنایع دارو و مکمل های غذایی ستارگان نیک )سهامی خاص(، فعالیت خود را در سال ۱37۴ در زمینه تولید 
از متخصصان و محققان صنعت دارویی کشور  از کادری مجرب  با بهره گیری  ، مکمل های ورزشی، غذایی و رژیمی  دارو 
آغاز کرده و با تکیه بر تجربه و توان علمی آنان در حوزه سلامت  توانسته است سهم مهمی را در عرضه تولید محصولات  
باکیفیت ایرانی به خود اختصاص دهد . هم اکنون برندهای ژن استار ، ویتاپی ، فارمامیکس و آلامو با بیش ترین تنوع در سبد 
بهانه  به  و مطمئن هستند.  دنبال مکمل های غذایی سالم  به  نیاز مصرف کنندگانی هستند که  تامین کننده  کالایی خود، 
حضور هلدینگ ستارگان نیک و ایساتیس دارو پارس در یازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی 
و همچنین دوازدهمین دوره همایش و نمایشگاه طلای سبز، گفت و گویی را با حسین رجبی، مدیرعامل این مجموعه انجام 

داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

آیا در سال های اخیر، محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
در  نوآوری  و  محصولات  مستمر  ارزیابی  با  تا  می کند  تلاش  همواره  نیک  ستارگان  هلدینگ  توسعه  و  طرح  واحد 
رضایت  و ...  پودرهای جوشان  و  کپسول  قرص،  مایع خوراکی،  پودری ،  مکمل های  انواع  در شکل  تولید محصولات جدید 

مصرف کنندگان را تامین کند.

کیفیت محصولات ایرانی این حوزه در مقایسه با نمونه های مشابه خارجی چگونه است؟
تولیدکنندگان مکمل های غذایی با توجه به تحریم ها و محدودیت های تامین مواد اولیه توانسته اند از شرایط و چالش های 
بازار استفاده کرده و محصولات متنوع تری را با توجه به نیاز مصرف کننده تولید نمایند. اما متاسفانه واردات کالاهای قاچاق 
و عرضه محصولات بی کیفیت ، موجب فریب مصرف کننده و تضعیف تولید کنندگانی می شوند که سعی در تولید محصولات 

با کیفیت دارند و با تعهد به  دنیال استفاده از مواد اولیه با کیفیت در تولیدات خود هستند.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
شرکت ستارگان نیک همواره با تیم تخصصی تحقیقات بازار خود که در صنعت مکمل های ورزشی ایران کاملا متمایز 
است، با ارزیابی و کنترل کیفی، محصولات خود از طریق بازخورد از ورزشکاران، مربیان و مصرف کنندگان تلاش می کند تا 

با بهبود مستمر به کیفیت محصولات خود بیافزاید.
این شرکت در حال حاضر با بیش از ۲۰۰ کالای متنوع در سبد کالایی خود، یکی از پیشروها در صنعت تولید مکمل های 
ورزشی در ایران است. حمایت از تیم های ملی و بین المللی با نام برند ژن استار در تمامی رشته های ورزشی نشان دهنده 

عمق توجه این شرکت به ورزشکاران و تولید محصولات سلامت محور است.

آیا در مبحث صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
هم اکنون این شرکت با اخذ مجوز و گواهی نامه های صادراتی، اولین محموله صادراتی خود را به مقصد برخی از کشورهای 
منطقه ارسال کرده و در اهداف ثانوی صادراتی خود کشورهای منطقه CIS  ، کشورهای آفریقایی و حوزه خلیج فارس و ترکیه 

u . را در نظر گرفته است

در گفت و گو با مدیرعامل هلدینگ ستارگان نیک و ایساتیس دارو پارس مطرح شد:

یکی از پیشروهای صنعت مکمل هستیم



داروسازی دانا به عنوان یکی از بزرگ ترین مجموعه های داروسازی کشور، در سال ۱377 در تبریز به بهره برداری رسیده 
است. فعالیت های تولیدی این شرکت به دو بخش تولید مواد موثره دارویی آنتی بیوتیک ها و بخش تولید داروها و مکمل های 
غذایی-دارویی تقسیم می شود. این شرکت در سال های اخیر به عنوان یکی از بزرگ ترین تامین کنندگان مکمل های رژیمی-

تغذیه ای بوده که توانست در ایام پاندمی کرونا، بازار تقاضای محصولات مورد نیاز را پاسخگو باشد. به بهانه حضور داروسازی 
دانا در یازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی و همچنین دوازدهمین دوره همایش و نمایشگاه 

طلای سبز، گفت و گویی را با دکتر مهدی شیری، مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

آیا در سال های اخیر، محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
مستحضر هستید که پویایی واحد تحقیق و توسعه سبب حیات شرکت و تداوم چرخه تولید و سودآوری شرکت خواهد 
بود. این شرکت در چند سال اخیر با تکیه بر توانمندی خود، توانسته است بیش از 3۵ محصول جدید به سبد خود اضافه 

نماید. 

کیفیت محصولات ایرانی این حوزه در مقایسه با نمونه های مشابه خارجی چگونه است؟
اگرچه پاسخ این سوال را باید از مصرف کنندگان پرسید ولی بررسی میدانی محصولات ما نشان می دهد که درخواست 
خرید محصولات ایرانی با کیفیت و قیمت مناسب، نسبت به محصولات مشابه خارجی در بازار اولویت دارد. ضمن اینکه 

حساسیت و دقت نظر آزمایشگاه این شرکت در آنالیز تمامی مواد موثره بسیار زیاد است.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
تولید محصولات مورد نیاز بازار با استفاده از منابع با کیفیت قابل دسترس سبب شده است شرکت دانا به عنوان تنها 
تولیدکننده کشور، موفق به کسب بالاترین رده جایزه ملی غذا و دارو در سطح گواهینامه اشتهار به کیفیت 6 ستاره شود که 

این مورد نشانه اهتمام این مجموعه به ارتقای کیفیت محصولات خود است.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
داروسازی دانا به عنوان یکی از برترین عرضه کنندگان این گروه از محصولات، همواره جایگاه خود را در رتبه اول یا دوم 

تثبیت نموده است.
آیا در مبحث صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟

با عنایت به محدودیت منابع ارزی کشور و بازگشت این منابع از طریق صادرات، این موضوع در دستور کار شرکت دانا 
قرار گرفته و در برخی از بازارها مانند ازبکستان، افغانستان و سوریه صادرات داشته ایم.

به نظر شما نقش همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی و همایش و نمایشگاه طلای سبز، در 
گسترش بازار و سطح علمی این حوزه تا چه میزان است؟

تعامل مستقیم بین گروه پزشکان، داروسازان و متخصصان تغذیه با هریک از تولیدکنندگان، فرصت بسیار مغتنمی است 
تا با تبادل دانش فی مابین، بهترین و مناسبت رین محصول در بازار جهت رفع نیاز موجود تولید شود که درنهایت این موضوع 

u.سبب استفاده بهینه از تمامی منابع خواهد شد

در گفت و گو با مدیرعامل داروسازی دانا مطرح شد: 

دارای بالاترین رده ملی غذا و دارو هستیم



گروه شرکت های تامین سرمایه سلامت )Health Investment Tamin Company - HITCO(، فعالیت خود را از سال 
۱3۴6 توسط آقای جمشید بابایی آغاز کرد و درزمینه سلامت، با همکاری شرکت های پیشرو، خوش نام و قابل اتکا همچون 
دون باکستر آمریکا، هوخست آلمان و لاوتون سعی در گسترش فعالیت و خدمت رسانی به جامعه بهداشت و درمان داشته 
است. یکی از مهم ترین دستاورد های گروه شرکت های تامین سرمایه سلامت، پشتیبانی از ارزش های جهانی سازمان ملل 
نوع دوستانه  امور  انجام  و  برندها  تعریف مختصر »فعالیت های اجتماعی  )CSR( در یک  است. مسئولیت اجتماعی شرکتی 
مرتبط و حتی غیر مرتبط با حوزه کاری شرکت ها است. به بیان دیگر شرکت ها نسبت به جامعه و فضایی که در آن فعالیت 
انجام دهند«. در تعریفی دیگر، مسئولیت اجتماعی  را  این راستا تلاش هایی  باید احساس مسئولیت کرده و در  می کنند 
شرکتی عبارت است از اداره یک کسب وکار به طوری که آن کسب وکار بتواند انتظارات اخلاقی، انسانی، قانونی، مالی و عمومی 
جامعه را برآورده سازد. محصولات امروز این گروه، در حوزه دارو، مکمل های غذایی و ورزشی، آرایشی و بهداشتی با کیفیت 
و استاندارد های جهانی است و با همکاری شرکت های به نام جهانی و دانش بنیان داخلی، سعی در تامین بهترین راهکار 
برای جامعه سلامت ایران دارد. به بهانه حضور گروه شرکت های تامین سرمایه سلامت در یازدهمین همایش و نمایشگاه 
مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی و همچنین دوازدهمین دوره همایش و نمایشگاه طلای سبز، گفت و گویی را با دکتر 

محمدهادی کمالی، مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

آیا در سال های اخیر، محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
ماهیت سازمان به یک ماهیت مشتری محور مبدل گشته که ذهنیت ارائه راه حل های مقرون به صرفه و با کیفیت را تداعی 
 APOTEX،G.U.M ،Activa Laboratories، Swiss می کرد. این امر منجر به همکاری با شرکت های چندملیتی معروف مانند

Energy،Arthur Andrew  و AMS  از سال ۱39۴ به بعد شده است.

کیفیت محصولات ایرانی این حوزه در مقایسه با نمونه های مشابه خارجی چگونه است؟
با توجه به پیشرفت های چشمگیر شرکت های بومی ایرانی، به نظر می رسد کیفیت محصولات تولید شده تحت لیسانس 

از لحاظ استاندارد، کیفیت و اثر گذاری همچنان پیشتاز است. 

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
اقدامات متعددی در این زمینه انجام شده است که از این میان می توان به موارد زیر اشاره کرد: 
- به کارگیری نیروهای متخصص در راستای بازاریابی، فروش و خدمت رسانی و آموزش به بیماران

- استفاده از واحدهای تولیدی، دارای تمامی استانداردها و مجوزهای موردنیاز و مجهز به تکنولوژی و ماشین آلات روز دنیا
- استفاده از باکیفیت ترین مواد اولیه با نظارت دقیق بر زنجیره تامین 

- گردآوری بازخوردهای مداوم از مصرف کنندگان و تصحیح پروسه های تولید، در صورت نیاز

آیا در مبحث صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
با توجه به کیفیت محصولات و رعایت تمامی استاندارد ها و ضوابط، این موضوع به تازگی در برنامه های گروه تامین سرمایه 

u.سلامت، در نظر گرفته شده است

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت تامین سرمایه سلامت مطرح شد: 

برای صادرات برنامه داریم



شرکت پوراطب گستر ایرانیان به عنوان اولین و بزرگ ترین شرکت وارد کننده مکمل های غذایی و ورزشی از سال ۱379 
با واردات طیف وسیعی از محصولات برترین برندهای بین المللی، توانست سهم عمده ای از بازار داخلی را به خود اختصاص 
دهد. این شرکت با تکیه بر تجربه جهانی و گسترده، به پشتوانه انتقال دانش فنی و تحت لیسانس اروپا در عرصه تولید 
با کیفیت دارو و مکمل های غذایی و ورزشی، مطابق با اصول GMP و همچنین تیم مجرب در کارخانه پوراطب گستر ایرانیان 
فعالیت داشته و با کسب بالاترین درصد رضایت مشتری به ارائه بهترین خدمات، متعهد است. به بهانه حضور شرکت  پوراطب 
گستر ایرانیان در یازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی و همچنین دوازدهمین دوره همایش 
و نمایشگاه طلای سبز، گفت و گویی را با سید وحیدرضا بهشتی، رئیس هیات مدیره این مجموعه انجام داده ایم که شرح آن 

را در ادامه می خوانید:

آیا در سال های اخیر، محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
شرکت پوراطب گستر ایرانیان با ورود به حوزه محصولات پروبیوتیک تحت برند ویواکیدز و توسعه سبد محصولات ورزشی 
برند ویواپاور، پا به عرصه جدیدی از بازار گذاشته است و با توجه به برنامه ریزی های انجام شده، طی سه سال آینده سهم 

مناسبی از بازار این گروه از محصولات را کسب خواهد کرد. 

کیفیت محصولات ایرانی این حوزه در مقایسه با نمونه های مشابه خارجی چگونه است؟
کیفیت محصولات ایرانی طی سال های اخیر رشد چشمگیری داشته و به لحاظ کیفیت و بسته بندی فاصله با محصولات 
و  ترکیبات  حوزه  در  لیسانس،  تحت  محصولات  عمده  تفاوت  گفت  می توان  خصوص  این   در   است.  شده  کمتر  خارجی 

محصولات است.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
توسعه واحد تضمین کیفیت شرکت جهت افزایش نظارت بر تولید، ارتقای سطح استانداردهای تولید به دنبال دارد. در 
این خصوص یکی از اقدامات مهم شرکت، احداث کارخانه اختصاصی تولید مکمل های غذایی پوراطب گستر ایرانیان است.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
در رنکینگ فعلی شرکت های مکمل، رتبه دوم متعلق به شرکت پوراطب گستر ایرانیان است که با برنامه ریزی های صورت 
گرفته انشاءالله تا سه سال آینده جایگاه اول را کسب خواهیم کرد. یکی از اقدامات مهم در این زمینه احداث شرکت پوراطب 
گستر ایرانیان است که با برنامه ریزی های انجام شده، عمده محصولات سبد پوراطب گستر ایرانیان طی سال های آینده در 

این کارخانه به تولید خواهد رسید.

آیا در موضوع صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
با توجه به چشم انداز مشخص شده برای سه سال آینده، واحد توسعه و صادرات در سال ۱۴۰۱ شکل گرفت و برنامه ریزی 

u.برای صادرات به کشورهای همسایه در حال انجام است

در گفت و گو با رئیس هیات مدیره شرکت پوراطب گستر ایرانیان مطرح شد:

تا سه سال آینده جایگاه اول را کسب می کنیم



با کیفیت و تخصصی  بر تولید  با هدف تمرکز  از سال ۱399  شرکت دارویی نکسوس زیرمجموعه گروه دارویی اکتوور، 
مکمل های غذایی در جهت ارتقای سلامت جامعه فعالیت خود را آغاز کرده است. ماموریت شرکت نکسوس بر آن است 
که در ارتباط تنگاتنگ با جامعه پزشکی و بهره گیری از نظریات با ارزش آنها، سبدی شامل بیش از 3۰ نوع از مکمل های 
تخصصی و با کیفیت را در حیطه زنان و مامایی، ارتوپدی، پوست و مو، مغز و اعصاب، دیابت، قلب و عروق و ... را تولید و به 
بازار دارویی ایران ارائه نماید. به بهانه حضور شرکت  نکسوس در یازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و 
ورزشی و همچنین دوازدهمین دوره همایش و نمایشگاه طلای سبز، گفت و گویی را با مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم 

که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر، چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
محصولات جدید در حیطه قلب و عروق، دیابت و مجموعه ای کامل از مکمل ها به فرم قرص های جوشان به بازار دارویی 

ایران عرضه شده است.

کیفیت محصولات ایرانی این حوزه در مقایسه با نمونه های مشابه خارجی چگونه است؟
با توجه به پیشرفت های کشور در این حوزه، این محصولات کاملا قابل مقایسه و رقابتی هستند.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
به کارگیری نیروهای متخصص داروساز، استفاده از مواد اولیه باکیفیت، ماشین آلات و تجهیزات به روز و پیشرفته که قطعا 

منجربه تولید محصولات با سطح کیفی و کمی بالا خواهد شد.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
با توجه به اینکه آمارنامه دقیقی در رابطه با مکمل های غذایی وجود ندارد، طبق آخرین رده بندی آمارنامه، شرکت نکسوس 

با کمتر از ۲ سال فعالیت، موفق به کسب رتبه ۱۵ از بین ۱۰7 کمپانی فعال در زمینه مکمل های غذایی شده است.

آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
تولید مکمل ها تقریبا در ایران خودکفا است و آمادگی صادرات هم به کشور های منطقه وجود دارد. البته این موضوع 

در صورتی محقق می شود  که تحریم ها مرتفع و ارتباطات تسهیل شود.

نقش همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی و همایش و نمایشگاه طلای سبز، در گسترش بازار 
و سطح علمی این حوزه تا چه میزان است؟

برای افزایش سطح آگاهی جامعه و همچنین پزشکان مفید است؛ به ویژه اگر اطلاع رسانی در این زمینه گسترده و مناسب 
u.باشد

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت نکسوس مطرح شد:

آمادگی صادرات داریم



شرکت تدبیر کالای جم ۲۵ سال پیش در زمینه سلامت جامعه فعالیت خود را آغاز کرده و امروزه بیش از ۱۰۰ داروی 
تخصصی و عمومی را در بیش از ۱۰ لاین تخصصی از قبیل مغز و اعصاب، تنفسی، قلب و عروق، مکمل های غذایی، ارولوژی 
و نفرولوژی و... به صورت واردات یا تولید داخل عرضه می کند. به بهانه حضور شرکت تدبیر کالای جم در یازدهمین همایش 
و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی و همچنین دوازدهمین دوره همایش و نمایشگاه طلای سبز، گفت و گویی را 

با مهندس مهدی نیلفروش زاده، مدیرعامل این مجموعه انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر، چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
بررسی نیاز جامعه سلامت به صورت متناوب و تلاش در رفع کمبود های دارویی از اصلی ترین وظایف شرکت تدبیرکالای 
جم بوده و با وجود شرایط تحریمی و ممنوعیت های وارداتی این شرکت همواره تلاش کرده تا بهترین خدمات را ارائه دهد. 

از این رو می توان گفت این مجموعه همواره در حال ارائه خدمات یا محصولات جدید به مردم عزیز است.

به نظر شما کیفیت محصولات ایرانی این حوزه در مقایسه با نمونه های مشابه خارجی چگونه است؟
به جرات می توان گفت محصولات مکمل درمانی در سال های اخیر در ایران پیشرفت چشمگیری از لحاظ تنوع و کیفیت 
با کیفیت و  داشته اند و وجود فضای رقابتی شدید در این حوزه، شرکت های تولید کننده را وادار به استفاده از مواد اولیه 

استفاده از تکنولوژی های به روز کرده است .

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
پایش های متعدد هنگام تولید، استفاده از فرمولاسیون ها بر حسب نیاز های روزانه مردم ایران، استفاده از مواد اولیه مرغوب 
با منشاء های معتبر، تغییرات در بسته بندی جهت حفظ سلامت محصولات در شرایط مختلف جوی و همکاری مستمر واحد 

مشاوره علمی با مردم عزیز از جمله اقدامات در راستای بهبود کیفیت خدمات و محصولات بوده است.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
برند های سیدرال ایتالیا، ویتارمونیل فرانسه و ادونسیس کشور پرتغال عمده محصولات مکمل شرکت تدبیر کالای جم 
بوده که حجم قابل توجهی در محصولات مرتبط و در بین رقبا را در اختیار دارد. به طوری که امروزه می توان در اغلب داروخانه 

سراسر کشور و به راحتی به این محصولات دسترسی داشت.
آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟

سیاست های صادراتی با توجه به شرایط کشور در وهله بعد از تامین نیاز های داخلی قرار دارد. امروزه شرکت تدبیر کالای 
جم بخش قابل توجهی از سهم بازار کشورهای همسایه را در زمینه داروهای تخصصی به خود اختصاص داده و سیاست های 

u .بازار فروش مکمل های غذایی نیز به همین سمت در حال سوق پیدا کردن است

در گفت و گو با مدیرعامل شرکت تدبیر کالای جم مطرح شد:

اولویت اول ما تامین نیازهای کشور است



گروه ویتابیوتیکس با بیش از ۵۲ سال سابقه تخصصی در صنعت تولید و عرضه مکمل های تغذیه ای و دارو در انگلستان 
از سال ۱38۲ فعالیت خود را در ایران به عنوان یکی از اولین شرکت های معتبر بین المللی فعالیت خود را با عرضه شربت 
اکنون  تا  و مکمل  دارو  قدیمی ترین شرکت ها در حوزه  و  معتبرترین  از  یکی  به عنوان  این مجموعه  آغاز کرد.  فروگلوبین 
به  توجه  با  است.  خدمت رسانی  و  فعالیت  حال  در  آرایشی  آشامیدنی،  و  مکمل  دارویی،  محصول   ۵۰ به  نزدیک  ارائه  با 
برگزاری یازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی، گفت وگویی را با مهندس حمید یافتیان رئیس 

هیات مدیره شرکت ویتابیوتیکس فارمد و مدیرعامل شرکت ویتاآریا انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر، چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
بله؛ انتقال تکنولوژی تولید عمده محصولات ویتابیوتیکس انگلستان به کشور و عرضه نزدیک به 6۰ قلم از مکمل های 
تغذیه ای تخصصی در حوزه زنان، مردان، اطفال، پوست و مو، ارتوپدی، سیستم ایمنی، درمان ناباروری، سلامت عمومی و 

اطفال در حال انجام بوده و هست.

کیفیت محصولات ایرانی این حوزه در مقایسه با نمونه های مشابه خارجی چگونه است؟
پاسخ به این سوال به صورت کلی امکان پذیر نیست. سیاست های کلی سازمان غذا و دارو و رویکرد انتقال تکنولوژی ساخت 
محصولات سلامت محور در سال های اخیر، رشد ظرفیت های تولید باکیفیت توسط شرکت های داخلی و همچنین ارتقای 
دانش و اطلاعات مصرف کننده باعث شده شرکت های مختلف داخلی کیفیت را به عنوان اصلی ترین هدف خود در تولید و 
عرضه محصولات سلامت محور الگوی خود قرار دهند و چه بسا در بسیاری موارد محصولاتی که هم اکنون در داخل کشور 

تولید می شوند کیفیتی همتراز محصولات معتبر مشابه و معتبر خارجی دارند.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
البته این مجموعه درخصوص تولید محصولات خود با توجه به نظارت و پیروی از روش های ساخت، تابع شرکت اصلی 
بقای  و  از ۱۱۰ کشور جهان صادر می شود. رشد  به بیش  ویتابیوتیکس است که درحال حاضر محصولات آن  اروپایی  و 
ویتابیوتیکس رعایت کیفیت حداکثری و توجه بر اصلی ترین مقوله تولید یعنی تولید باکیفیت مبتنی بر اثربخشی محصول 
بوده است. استفاده از مواد اولیه باکیفیت، تولید در سایت های تولیدی با بالاترین کیفیت و استاندارد، تمرکز بر فرآیندهای 
تحقیق و توسعه، انجام مطالعات بالینی و کنترل اثربخشی محصول، رعایت اصول مشخص و استاندارد GMP در حوزه تولید، 
کنترل و فرآیند سازی بر اساس اصول سیستم های مدیریت کیفیت  ISO ، پاسخگویی و اهمیت رفع نیازهای مصرف کننده 

الگوی اصلی فعالیت گروه دارویی ویتابیوتیکس است.

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
بر اساس آخرین آمارنامه منتشره از سوی سندیکای تولیدکنندگان مکمل حدود 8 تا ۱۰ درصد از این بازار از بابت سهم 

ریالی در اختیار این مجموعه است.

آیا در موضوع صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
براساس آخرین مصوبه مجمع شرکت اصلی، برنامه صادرات محصولات از ایران در دستور کار این مجموعه قرار گرفته و 

u.درآینده نزدیک انشاءالله خبرهای خوبی در این خصوص اعلام خواهیم کرد

در گفت و گو با رئیس هیات مدیره گروه دارویی ویتابیوتیکس مطرح شد:

تولید با کیفیت و رقابت سالم اصلی ترین انگیزه و هدف ماست



برند »نیچرلین« از سال ۱۴۰۰ در شرکت »رکسان و دارا« با هدف تولید محصولاتی باکیفیت بر پایه گیاه )دانه ها، مغزها و...( آغاز 
به کار کرد.دست اندرکاران این هیچ گاه از اصول اساسی کیفیت، سلامت و پایداری خارج نمی شوند. نیچرلین در تلاش است تا امکانی 
برای دسترسی افراد جامعه به محصولات غذایی سالم با رویکرد کنترل و کاهش آسیب به منابع طبیعی ایجاد کند. درحال حاضر، 
انواع شیرهای گیاهی )غیرلبنی( در نیچرلین تولید می شوند. شیر بادام، شیر فندق، شیر بادام زمینی و شیر تخمه آفتاب گردان و کدو 
از محصولات فعلی این برند هستند که در انواع شیرین نشده، شیرین شده با قند خرما و کاکائویی در دسترس هستند. به بهانه حضور 
برند نیچرلین در یازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های غذایی، رژیمی و ورزشی و همچنین دوازدهمین دوره همایش و نمایشگاه 

طلای سبز، گفت و گویی را با کژال هنرپرور، مدیر مارکتینگ این برند انجام داده ایم که شرح آن را در ادامه می خوانید:

در سال های اخیر، چه محصولات و خدمات جدیدی را برای ارائه به مخاطبان داشته اید؟
در سال های اخیر، تقاضا برای منابع پروتئینی گیاهی افزایش یافته است. از علل این تغییر می توان به مواردی چون اهمیت سلامت 
فردی به خصوص در جامعه ورزشکاران، پایداری محیط زیست، رژیم غذایی گیاه خواری، حساسیت نسبت به شیر لبنی، عدم تحمل 
لاکتوز، هیپوکلسترولمی اشاره کرد. قطعا نیچرلین هم پابه پای این تغییر پیش می رود؛ از اولین سال عرضه رسمی محصولات نیچرلین 
به بازار تاکنون، ۱۰ محصول شیر گیاهی )غیرلبنی( از نیچرلین راهی بازار شده است که آخرین آن، شیر تخمه آفتاب گردان و کدو 

است.

کیفیت محصولات ایرانی این حوزه در مقایسه با نمونه های مشابه خارجی چگونه است؟
شاید بهتر باشد در اینجا به صورت مشخص درمورد نیچرلین صحبت کنیم. ما به عنوان تولیدکننده، بهترین کیفیت ممکن را به 
مخاطب ارائه می کنیم. فرآیند تولید بسیار خاص است، از بهترین مغزها و دانه های موجود در محصولات استفاده می شود و درصد مغز 
موجود در شیرهای غیرلبنی ما بیشتر از میانگین جهانی است. موانع مختلفی برای حفظ کیفیت وجود دارد ولی همان طور که پیش تر 

هم گفتیم این مساله برای ما از اصول اساسی برند است.

چه اقداماتی در حوزه افزایش کیفیت محصولات و خدمات مجموعه خود انجام داده اید؟
آگاهی نسبت به شیر غیرلبنی در ایران پایین است و بسیاری از پروانه ها و مجوزها به صورت کلی برای این محصول وجود ندارد. 
ما پیش از برداشتن هر قدمی نیاز بوده به دنبال ایجاد این مجوزها باشیم. درمورد تولید هم این موضوع وجود دارد. ما به همین دلیل 
برند نیچرلین را برند نوآوری می دانیم، چون فرمولاسیون و فرآیند تولید آن ویژه و مختص همین محصول است. به علاوه فرمولاسیون 
به طور مرتب بررسی شده و از آخرین تکنولوژی های روز دنیا در تولید محصولات استفاده می شود. از جمله اقدامات مستمر ما جهت 
بهبود بیشتر کیفیت محصولات نیچرلین، استفاده از مواد اولیه مرغوب، انجام تست های آزمایشگاهی چندباره برای کنترل کیفیت مواد 

اولیه، انجام کنترل ها و نمونه  برداری های حین فرایند و استقرار سیستم مدیریت کیفیت است.  

محصولات شما چه حجمی از بازارهای مصرف محصولات این حوزه را در اختیار دارد؟
درحال حاضر محصولات نیچرلین حدود ۵ تا ۱۰ درصد بازار را در اختیار دارد. شرکت »رکسان و دارا« در حوزه تولید محصولات 
گیاهی از جمله شرکت هایی است که در سطح کشور به دانش تولید شیرهای گیاهی دست یافته است و از جمله رهبرهای بازار در 

این حوزه است.

آیا در حوزه صادرات و ورود به بازارهای بین المللی این حوزه اقداماتی را انجام داده اید؟
u .بله، پس از رصد بازارهای خارجی محبوب ترین طعم ها از دید مصرف کنندگان به کشورهای اطراف صادر شده است

در گفت و گو با مدیر مارکتینگ برند نیچرلین شرکت »رکسان و دارا« مطرح شد:

اصول ما »کیفیت«، »سلامت« و »پایداری« است
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فیناستراید
Finazex-IH 1فینازکس-آى اچ 

Finasteride
فینازکس-آى اچ 1

فیناستراید
Finazex-IH  1
Finasteride

فینازکس-آى اچ 5
فیناستراید

Finazex-IH  5
Finasteride

مهار کننده ى 5-آلفا ردکتاز 
درمان انتخابى براى پیشگیرى و درمان ریزش آندروژنیک مو در مردان

"تنها "داروى خوراکى براى پیشگیرى و درمان ریزش مو
مصرف یک قرص یک بار در روز

افزایش رشد مجدد موها

مهار کننده ى 5-آلفا ردکتاز
درمان طبى و غیر تهاجمى هیپرتروفى خوش خیم پروستات

درمان بزرگى خوش خیم پروستات بدون برش جراحى
کاهش سایز پروستات

کاهش ریسک احتباس حاد ادرارى

مکمل غذایى/ویتامین
حاوى ویتامین هاى B نوروتروپیک

بهبود کیفیت زندگى در بیماران با دردهاى نوروپاتیک
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